
مدارس ده شهر روز گدشته درگیرمسمومیت شدند

سریال مسمومیت دانش آموزان به خراسان رسید
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ضرورت جایگزینی کالا با پول نقد در طرح کالا برگ الکترونیکی؛

مردم یارانه نقدی بگیرند ضرر می کنند! 
2

است محکوم  کاملا  اتمی  نیروگاه های  علیه  نظامی  اقدام 
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دیدگاه

برخورد 
قانونی با 

ارزان فروشان

در گفت وگو با کارگردان مجموعه 
مستند »املاک ملت«

کشور ما پر از 
است سوژه 

نماینده مردم تربت جام در مجلس:

امیدوارم  سفر  
گـروسی 

سیاسی کاری نباشد

رئیس اتاق اصناف تهران گفت: همان طور که گران فروشــی 
تخلف اســت به همان میزان ارزان فروشی بیش از اندازه نیز 
تخلف است. به گزارش اتاق اصناف تهران، علی توسطی اظهار 
کرد: همان طور که گران فروشی تخلف است به همان میزان 
ارزان فروشی بیش از اندازه نیز به دلیل بر هم زدن نظم بازار 
مشکل ساز بوده و طبق قانون با آن برخورد می شود. رئیس 
اتــاق اصناف تهران افزود: اگــر در خصوص انجام حراج های 
صنفی بین واحد صنفی و اتحادیه مربوطه مشکلی ایجاد شود، 

برای بررسی بیشتر به اتاق اصناف مراجعه ..

مجموعه مستند »املاک ملت« که در استان های خوزستان، 
خراسان جنوبی، هرمزگان، گیلان و گلستان تصویربرداری شده 
از هفتم اسفندماه با موضوع روایت واگذاری اسناد املاک غصب 
شده توســط خاندان پهلوی به مردم از شبکه یک روی آنتن 
می رود. مستند »املاک ملت« به کارگردانی امیراطهر سهیلی و 
مهدی فلاحی در خانه مستند انقلاب اسلامی تولید شده است. 
روایت این مستند به سرگذشت رضاخان »پهلوی اول« قبل از 
کودتا و به ســلطنت رسیدن او بازمی گردد، زمانی که او مالک 

زمین، ملک و دارایی چندانی نبوده اما براساس...

یک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اســلامی گفت: معتقدم ایران در مذاکرات اخیر واقعاً 
مظلوم واقع شده است دلیلش هم این است که هجوم رسانه ای 
غرب و امپراتوری رسانه هایش اجازه نمی دهد واقعیت ها را جهان 
آنگونه که هست ببیند و ایران را آنگونه که هست مشاهده کند. 
جلیل رحیمی جهان آبادی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره 
سفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
کشورمان گفت: روابط ایران و آژانس ظرف چندسال گذشته 

فراز و نشیب های بسیار داشته است، به نظر من از...
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ضرورت جایگزینی کالا با پول نقد در طرح کالا برگ الکترونیکی

مردم یارانه نقدی بگیرند ضرر می کنند!
 با حذف ارز ترجیحی در اوائل سالجاری 
و اختصاص این منابع به یارانه نقدینگی 
برای جبران افزایش هزینه تهیه کالاهای 
اساسی مورد نیاز مردم که با حذف ارز 
یارانــه ای قیمت آنها چند برابر شــد، 
دولت اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی 
را مطــرح و اعلام کــرد؛ یارانه بگیران 
می توانند به جــای پول نقد کالاهای 
ســبد مصرفی خود را از این طریق در 
فروشگاههای تعریف شده تامین کنند. 
البته مســئولان دولتی در همان ابتدا 
به دلیل عدم تجهیز زیرســاخت های 
لازم طرح کالابرگ الکترونیکی فرصت 
دو ماهه ای را بــه مردم دادند که طی 
این مدت یارانه بگیران بتوانند از یارانه 
های خود بصورت نقدی استفاده کنند. 
طرحی که از همان ابتدا مشخص بود 
کالایی در کار نیســت و اکنون که به 
روزهای پایانی سال نزدیک می شویم 
اجرای سراســری آن پس ار گذشــت 
یکســال کلید نخورده اســت و مردم 

همچنان یارانه نقدی می گیرند.
روی یارانه های نقدی خود حساب باز 

نکنید! 
به هر حــال یارانه های جدید تلفیقی 
از یارانه ۴۵ هزار تومانی معروف همراه 
با یارانه کمک معیشــتی و در نهایت 
منابع تخصیصی ارز ترجیحی است که 
البته این نوع یارانه در ماههای ابتدایی 
سالجاری برای یک خانوار ۴ یا ۵ نفره 
رقم نسبتا مناسبی بود آنطور که خیلی 
ها در چنین شــرایطی به جای اینکه 
یارانــه های خود را بــه تهیه کالاهای 
اساسی سبد مصرفی خانوار اختصاص 
دهند، بعضا از آن به عنوان کمک هزینه 
ای مناســب برای پرداخت بخشــی از 
اجاره بها یا پیش قسط خرید کالاهایی 

چون یخچال، فرش و...به کار گرفتند.
رویکردی که معنای آن این است، بخش 
عمده مردم بخصوص کم درآمدها روی 
این پول حســاب باز کــرده و در این 
شرایط تغییر رویه پرداخت یارانه های 
نقدی و یا حــذف آن همچنین اصرار 
بر خرید کالا به جای دریافت پول نقد 
می تواند مشکلاتی را در جامعه ایجاد 
کند، این مســئله مجریــان و تصمیم 
گیران اقتصــادی دولــت را نیز دچار 
سردرگمی کرده است. البته دولت طی 
ماههای گذشته با تامین و تجهیز بخش 
عمده ای از زیرساخت ها طرح اجرای 
کالابــرگ الکترونیکی، اقدامات خود را 
برای عملیاتی کردن آن در چند استان 

شروع کرده است.
در این طــرح دولت برای جلوگبری از 
نارضایتی مــردم در چگونگی مصرف 
یارانه ها این اختیار را به آنها داده است 
که از ۲ طریق می توانند از یارانه های 
خود اســتفاده کنند. استفاده از کارت 
الکترونیکــی خریــد کالا یا همچنان 
دریافت یارانه نقدی. رویکردی منطقی 
که مانع از نارضایتی مردم در چگونگی 
مصرف یارانه ها شده زیرا اختیار آن به 

یارانه بگیران داده می شود.
دریافت یارانه نقدی جواب نمی دهد

خلیــل بهروزی فر، عضو کمیســیون 
تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی 
در گفتگو با خبرگــزاری »بازار« درباره 
چگونگی پرداخت یارانه در سال آینده، 
گفت: با توجه به رشــد نــرخ تورم در 

کشــور و کم ارزش شدن پول، مجلس 
تاکیــد دارد رقم یارانه هــا طوری در 
نظر گرفته شــود کــه بتواند مایحتاج 
ســفره مردم را تامین کند اما به دلیل 
محدودیت منابع بودجه، مشخص شد 
که رقم یارانه در سال ۱۴۰۲ همچون 
سالجاری اســت و تغییری نمی کند. 
درچنین شــرایطی تاکیــد مجلس بر 
اصلاح شیوه پرداخت یارانه ها در قالب 
ارایه کالابرگ الکترونیکی است تا یارانه 
بگیران بتوانند حدااقل با اســتفاده از 
آن از تیــررس تورمی که احتمال دارد 
کالاهای اساسی را گرانتر کند در امان 

مانند.
وی با بیان اینکــه دریافت رقم یارانه 
نقدی این روزهــا برای تهیه کالاهای 
ضــروری مصرف خانــوار جواب نمی 
یارانه  افــزود: دریافت ماهانــه  دهد، 
نقدی ۳۰۰ یا ۴۰۰ هــزار تومانی در 
مقابل افزایش ســطح عمومی قیمت 
ها بخصوص کالاهای اساســی سبد 
مصرف خانــوار چون گوشــت، مرغ، 
روغن، لبنیات، تخم مرغ و... خیلی نمی 
تواند پاسخگوی تامین نیازهای ضروری 
خانوارها شود ولی چنانچه یارانه بگیران 
در این فرایند بــه جای دریافت یارانه 
نقدی اقدام به خرید کالا کنند به نفع 

آنها تمام خواهد شد.
دغدغه ای افزایش قیمت کالاهای اساسی 

این عضو کمیســیون تلفیــق بودجه 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
از آنجایی که قرار اســت دســت یارانه 
بگیران برای دریافت پول نقد و یا خرید 
کالا از طریــق کالابرگ الکترونیکی باز 
باشد و اختیار آن به مردم سپرده شده 
است. بنابراین خرید کالا حداقل دغدغه 
ای برای گران شــدن آن در بازار را به 
جای نمی گذارد امــا اقدام به دریافت 
یارانه به صورت نقدی روز به روز ارزش 
آن از دســت می رود. از طرفی مزیت 
استفاده از کارت الکترونیکی برای تهیه 
کالاهای اساسی سبد مصرف خانوار این 

است که چنانچه در طول سال قیمت 
آنها به هر شــکلی افزایش یابد دولت 
موظف به پرداخت مابه التفاوت نرخ آن 
به فروشندگان در فروشگاههای زنجیره 

ای یا ... است.
بهــروزی فــر در ادامه اظهارداشــت: 
همانطور که یارانه ۴۵ هزارتومانی سالها 
بدون تغییر ماند و این رقم در سالهای 
گذشــته بدنبال رشــد نرخ تورم و کم 
ارزش شدن پول ملی دیگر تاثیرچندانی 
بر بهبود معیشت مردم نداشت، بنابراین 
تداوم دریافت یارانه نقدی در دور جدید 
نیز همان خواهد شد که بود و نبود آن 
همچون یارانه ۴۵ هزارتومانی سالهای 
گذشــته نمی تواند کمکی به وضعیت 
اقتصــاد خانوارها کند. حال با توجه به 
اینکه در تمام دنیا یارانه ها در قالب ارایه 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم )ارزاق 
عمومی( پرداخت می شود، به نظر می 
رســد مردم باید به جای دریافت یارانه 
نقدی اقدام به خرید کالاهای اساســی 
مورد نیاز ســبد مصرف خود کنند تا 
حداقل ارزش یارانه هایشان حفظ شود.

اظهارات بهروزی فر، عضو کمیســیون 
تلفیق مجلس شــورای اســلامی در 
خصــوص چگونگی پرداخــت یارانه و 
شــیوه اســتفاده مردم از آن در سال 

آینده در حالی اســت که دولت طرح 
الکترونیکی  کالابرگ  اجرای  آزمایشی 
را در چند استان عملیاتی کرده است. 
طرحی که در صورت تکمیل زیرساخت 
ها و نتایج مطلوب رضایتبخش مردم از 
آن قرار اســت در سال آینده سراسری 
شود. البته این طرحی گویا هنوز دارای 
اشکالاتی است که به نظر می رسد قبل 
از عملیاتی شدن سراسری آن بایستی 

نواقص آن به طور کامل برطرف شود.
به طورمثال قیمت کالاهای اساسی در 
اجرای طرح کالا برگ الکترونیکی باید 
متناســب با نرخ کالاهای شهریورسال 
۱۴۰۰ باشد اما از آنجایی که نرخ همه 
کالاها طی دو سه سال اخیر در بازار با 

رشد بالایی همراه شده است، بنابراین 
هنوز معلوم نیســت که فروشــگاهها 
همراهی خود را با دولت در این زمینه 
اعلام کنند یا نــه و یا اینکه دولت می 
توانــد مابــه التفــاوت افزایش قیمت 
کالاهای اساسی را در طول سال برآورده 

نماید یا خیر.
افزایش قیمت نان و دارو خط قرمز مجلس

ســید کاظم موسوی، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلــس نیــز در گفتگو با 
خبرگــزاری »بــازار« راجــع به نحوه 
پرداخت یارانه به مردم در ســال آینده 
گفت: یارانه هر رقمی باشــد، دولت در 
پرداخت آن به اشکالی که مد نظر دارد 
باید طوری عمل کند که بتواند معیشت 
مردم را تــا حد قابــل توجهی بهبود 
بخشد، آنگونه که حداقل نیاز سفره آنها 
را تامین کند. علاوه بر این نباید افزایش 
قیمت و یا کمبودی در ۲ کالای مهم و 
اساســی چون دارو و نان در کشور رخ 
دهد، چرا که افزایش بی منطق و کمبود 
این دو قلم کالا خط قرمز مجلس است.

وی با بیان اینکه فکــر نمی کنم رقم 
یارانه ها درســال آینــده افزایش یابد، 
افــزود: دولــت در حال اجــرای طرح 
الکترونیکی است،  آزمایشی کالا برگ 
اجرای این طرح باید به گونه ای باشد 

که رضایت مردم به خوبی جلب شود.
بنا به ایــن گزارش، طرح آزمایشــی 
اجرای کالابرگ الکترونیکی هم اکنون 
در چند استان در حال اجراست و قرار 
است این طرح در سال آینده سراسری 
شود. طبق گفته مدیر محتوایی پروژه 
کالابــرگ الکترونیکــی وزارت صمت 
استفاده از اعتبار کالابرگ امری کاملا 
اختیاری اســت و اساســا اجرای طرح 
کالابرگ به این معنا نیســت که افراد 
دیگر قادر نباشند، یارانه نقدی خود را 

برداشت کنند.
این در حالی است که بسیاری از مردم 
هنوز نمــی دانند که اجباری در خرید 
کالا با کارت الکترونیکی وجود ندارد اما 
خرید کالا برای آنها بهتر و با صرفه تر 
است چرا که برای دولت بهتر و راحت تر 
است که یارانه نقدی پرداخت کند. در 
اجرای طرح کالابرگ الکترونیک، قیمت 
کالاها به شهریور ۱۴۰۰ محاسبه شده و 
چنانچه کالایی گران تر شود دولت باید 
مازاد آن را در بودجه و برنامه ریزی های 
خود تدارک ببیند که کار را برای دولت 

به مراتب سخت تر می کند.

دریافت ماهانه یارانه نقدی ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومانی در مقابل افزایش سطح 
عمومی قیمت ها بخصوص کالاهای اساسی سبد مصرف خانوار چون گوشت، 
مرغ، روغن، لبنیات، تخم مرغ و... خیلی نمی تواند پاسخگوی تامین نیازهای 

ضروری خانوارها شود ولی چنانچه یارانه بگیران در این فرایند به جای 
دریافت یارانه نقدی اقدام به خرید کالا کنند به نفع آنها تمام خواهد شد

,,

برخورد قانونی با ارزان فروشان
رئیس اتاق اصناف تهران گفت: همان طور 
که گران فروشی تخلف است به همان میزان 
ارزان فروشی بیش از اندازه نیز تخلف است.

به گزارش اتاق اصناف تهران، علی توسطی 
اظهار کرد: همان طور که گران فروشــی 
تخلف است به همان میزان ارزان فروشی 

بیش از اندازه نیز به دلیل بر هم زدن نظم 
بازار مشکل ســاز بوده و طبق قانون با آن 
برخورد می شود. رئیس اتاق اصناف تهران 
افــزود: اگر در خصوص انجــام حراج های 
صنفی بین واحد صنفی و اتحادیه مربوطه 
مشکلی ایجاد شود، برای بررسی بیشتر به 

اتاق اصناف مراجعه خواهند کرد. توسطی 
در خصــوص دریافــت اخذ مجــوز برای 
حراج های آخر ســال، بیان کرد: هر واحد 
صنفی که تصمیم به برگزاری حراج دارد، 
براســاس مفاد قانون نظام صنفی باید با 

اتحادیه مربوطه مکاتبه کند.

نحوه تعیین قیمت پایه خودروهای 
داخلی مشخص شد

نایب رییس شــورای رقابت 
نحــوه تعیین قیمــت پایه 
اعلام  را  داخلی  خودروهای 

کرد.
محمود دودانگه در گفت وگو 
بــا ایســنا، درمــورد اعلام 
خودروهای  نهایــی  قیمت 
داخلی توضیــح داد: طبق 

دســتورالعملی که در شورای رقابت مصوب شده است، برای اعلام 
نهایی قیمت ها باید قیمت های محاسباتی سازمان حمایت اخذ شود 
که اخذ شده اســت، همچنین باید قیمت های پایه رقابتی را اخذ 

کنیم.
وی ادامه داد: همچنین طبق مصوبه بنا بر این بود که سه خودروی 
مشابه خارجی شناسایی شوند و یک نهاد بی طرف داخلی یا خارجی 
بعد از انجام بررسی های لازم، به شورای رقابت قیمت پایه رقابتی را 
اعلام کند تا شورا متناسب با آن بتواند قیمت نهایی را محاسبه کند.

نایب رییس شورای رقابت از برگزاری جلساتی با دانشکده مهندسی 
خودروی دانشگاه علم و صنعت خبر داد و افزود: طبق جلساتی که 
با این دانشکده داشتیم، این دانشکده جمع بندی اولیه را برای تعیین 
قیمت پایه رقابتی ارائه کرد و به محض اینکه قیمت نهایی مشخص 

شود، شورا می تواند قیمت را نهایی و اعلام کند.
دودانگه ادامه داد: بنابراین برای تعیین قیمت پایه، برای هر خودرویی 
که در داخل کشور تولید می شود باید سه خودروی مشابه خارجی 
شناسایی و میانگین قیمت سه خودروی خارجی به دلار مشخص 
شود. سپس قیمت با نرخ ارز مرکز مبادله به ریال تبدیل و با قیمت 
سازمان حمایت مقایسه شود، این خودروها درجه بندی شده و از - 
تا - طبقه بندی می شوند. متناسب با این رتبه بندی یا قیمت سازمان 
حمایت انتخاب می شود یا متناسب با شرایطی که قیمت پایه رقابتی 
مشخص می شود، شورای رقابت تصمیم بگیرد قیمت دیگری را مبتنا 

قرار دهد. این فرایند شامل همه خودروهای داخلی می شود.
بر اساس این گزارش، ۱۶ بهمن بود که شورای رقابت، به دنبال اعتقاد 
این سازمان بر انحصاری بودن بازار خودروهای سواری، دستورالعمل 
تنظیم بازار خودرو را ابلاغ و منتشــر کرده و فرمول قیمت گذاری 

خودروهای سواری را مشخص کرد.

سازمان دامپزشکی اعلام کرد
تمام گوشت های برزیلی موجود در بازار 

سالم است
ســازمان دامپزشکی کشور 
با صــدور اطلاعیه ای ضمن 
اعلام توقــف موقت واردات 
گوشــت قرمــز و هرگونه 
فــراورده پروتئینــی دامی 
از کشــور برزیــل به جهت 
سلامت و بهداشت جامعه، 

اعلام کرد تمام گوشت های وارداتی صورت گرفته تا امروز به کشور 
عاری از هرگونه بیماری و آلودگی بوده است.

به گزارش روابط عمومی سازمان دامپزشکی کشور، این سازمان با 
صدور اطلاعیه ای در خصوص گوشت های قرمز وارداتی به کشور 
اعلام کرد: »خوشــبختانه تمام گوشت های وارداتی به کشورمان 
که در حال حاضر توزیع شده یا وارد بازار شده است؛ از قبل تحت 
کنترل حداکثری ناظران و کارشناسان دامپزشکی قرار داشته و 
کاملا بهداشــتی تشخیص داده شــده است و جای هیچ نگرانی 
در خرید و مصرف آنچه تاکنون خریداری شده یا از گوشت های 
موجود کنونی در فروشگاه های محل عرضه مجاز و تحت نظارت 

دامپزشکی است نیست.
سازمان دامپزشکی کشور در عین حال با استناد به گزارش رسمی 
وزارت کشاورزی برزیل که اعلام کرده به دلیل شناسایی یک مورد 
ابتلا به جنون گاوی در ایالت پارا این کشور، ایران واردات گوشت از 
سراسر برزیل را متوقف کرده یادآور شده است: »البته به استثنای 
کشــور ایران که وزارت کشاورزی برزیل هم نام کشور ایران را برده 
است، کشورهای اردن و تایلند به طور موقت واردات گوشت گاو از 
سراسر این کشــور را متوقف کرده اند، زیرا مقامات برزیل در حال 
بررســی یک مورد ابتلا به بیماری جنون گاوی از ایالت پارا در این 

کشور هستند.«
البته وزارت کشاورزی برزیل در بیانیه ای تایید کرد که روسیه نیز 
واردات گوشــت از ایالت »پارا« را پس از کشف یک مورد بیماری 

جنون گاوی در این ایالت متوقف کرده است.

خبر

اد
تص

اق



3
یک شنبه 14 اسفند 1401/   سال سوم  /   شماره 1441

Vol.3.No.1441/ March 5.2023

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

هجوم پوشاک قاچاق بنگلادشی به بازار شب عید 
عرضه قابل توجه اجناس خارجی در بازار، 
فعالان صنعت نساجی و پوشاک کشور 
را نگران کرده اســت؛ پوشاک استوک و 
قاچاقی که بازار شب عید را تحت تأثیر 

قرار داده اند.
به گــزارش خبرگزاری تســنیم، بنابر 
اظهارات مقامات صنفی بازار شب عید 
پوشاک وضعیت مناسبی ندارد؛ فعالان 
بازار پوشــاک معتقدند که مبــارزه با 
قاچاق این گروه کالایی می بایســت به 
صورت پیوسته ادامه یابد. به گفته سعید 
قدیری، دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان پوشاک، طرح های مبارزه 
با قاچاق باید اســتمرار داشته باشد چرا 
که حجم قاچاق پوشــاک حجم زیادی 
است و در حال حاضر بیش از ۳ میلیارد 
دلار قاچاق پوشــاک در کشور داریم. با 
توجه به بالا بودن آمار قاچاق پوشــاک 
صرفا استمرار داشتن این طرح است که 
می تواند از قاچاق پوشاک جلوگیری کند، 
اما در حال حاضر این طرح متوقف شده 

است.
چرا وضعیت فعلی مبارزه با قاچاق پوشاک 

رضایت بخش نیست؟
و  تولیدکننــدگان  اتحادیــه  دبیــر 
صادرکنندگان پوشاک پیش از این اعلام 
کــرده بود: اگر بحث قاچاق در دو حوزه 
بررسی شــود یکی بحث واردات کالا به 
کشور است و دیگری بحث عرضه آن در 
بازار اســت که هر دو باید با هم بررسی 
شود. غیر از بحث قاچاق که کاملا غیر 
قانونی است بحث واردات قانونی اما بی 
رویه نیز وجود دارد که این رویه ها شامل 
گذر مرزی، ملوانی، مســافری و مناطق 
آزاد هستند که شکل قانونی دارند و به 
صورت فله ای کالاهای از این مراجع وارد 

کشور می شوند.
بحث دوم عرضه کالاها در کشور است 
چرا که این کالاها به صورت غیر قانونی 
وارد کشور شده و فروش آن ها نیز نوعی 
تخلف محسوب می شود. اینکه بخواهیم 
بگوییم چــرا در این حــوزه عزم کافی 
وجود ندارد باید گفت ما در هیچ کدام از 
حوزه های مصرفی موجود در کشور عزم 
کافی نداریم و متاسفانه یکی از مهم ترین 

دلایل این موضوع نبود شفافیت است.
جلالی قدیری گفت: در حوزه پوشــاک 
عاملی که باعث عدم شفافیت می شود، 
بحث اجرای ناقص قانون مالیات بر ارزش 
افزوده و صندوق های فروشگاهی است. 

در صورتی که این قوانین به درســتی 
انجام شــود و رویه های واردات پوشاک 
در کشور نیز اصلاح شود تا حد زیادی از 
فضای پوشاک به شفافیت خواهد رسید 
و واردات قاچاق پوشــاک به کشور نیز 

کاهش پیدا خواهد کرد.
کمبود مواد اولیه در صنعت نساجی و پوشاک

در همین راستا، محمدعلی مقدم، فعال 
صنعت پوشــاک و نساجی در گفتگو با 
تسنیم در خصوص وضعیت بازار پوشاک 
شــب عید گفت: امروزه دو اتفاق بزرگ 
برای بازار پوشــاک قبل از گران شــدن 
نرخ ارز رخ داده است. موضوع اول رکود 
تورمی است به این معنا که مواد اولیه در 
اختیار تولیدکننده پوشاک قرار نمی گیرد؛ 
زیرا به دلیل قطع گاز و برق، مواد اولیه 
دچار کمبود شــده است. همچنین به 
دلیل موانع بانکی و ارزی امکان واردات 
به موقع مواد اولیه و الیافی همچون پنبه 

امکان پذیر نبوده است.
وی افــزود: از طرفی با کمبود مواد اولیه 
میزان تقاضا از عرضه بالاتر رفته؛ بنابراین 
قیمت تمــام شــده کالا افزایش پیدا 
کرده و دچار رکود تورمی خواهیم شد. 
همچنین مصرف کننده نهایی به دلیل 
محدودیت های میزان در آمد نمی تواند 
برای شــب عید لباس مناســب تهیه 
کند. این بزرگ ترین مشــکلی است که 
کارخانه های تولید پوشاک با آن دسته و 

پنجه نرم می کنند.
مقدم ادامه داد: اگــر تولیدکنندگان با 
کاهش کیفیت محصولات قیمت تمام 

شده را نیز کاهش دهند، در این صورت 
مصرف کننــده، از آن محصــول راضی 
نخواهد بــود و تولیدکنندگان هیچگاه 
با این کار اعتبار برند خود را خدشــه دار 

نمی کنند.
هجوم پوشاک قاچاق بنگلادشی به بازار شب 

عید
این فعال صنعت پوشــاک اظهار کرد: 
معضل بــزرگ بعدی این اســت که با 
کاهش تولیــدات داخلی، خریدوفروش 
پوشاک دست دوم بنگلادشی هر روز در 

حال گسترش است
وی در خصــوص میزان قاچاق صنعت 
نساجی در کشور گفت: با کاهش میزان 
تولید از حــدود ۵ میلیارد دلار گردش 
بازار پوشاک، ۲.۵ میلیارد دلار به صورت 
واردات بی رویه و قاچاق صورت می گیرد.

مقدم ادامه داد: اگر مواد اولیه به موقع و 
به اندازه نیاز در اختیار کارخانه  های تولید 
پوشاک قرار گیرد، می توانیم 8۵ درصد 
از نیاز بازار پوشاک را با تولیدات داخلی 
تأمین کنیــم. از ۱۵ درصد باقی مانده 
۵ درصد افرادی هســتند که به دنبال 
پوشاک لاکچری و گران قیمت هستند 
که از خارج کشــور تهیه می کنند و ۱۰ 
درصد نیز افرادی هســتند که توانایی 
خرید پایینی دارند و پوشاک خود را از 

مرزها تهیه می کنند.
این فعال صنعت نساجی در خصوص آمار 
قاچاق در کشور اظهار داشت: ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز آمار 8۰۰ میلیون دلار 
را برای قاچاق پوشاک ارائه کرده است؛ اما 

به نظر می رسد که  میزان واقعی قاچاق 
بســیار بالاتر از رقم اعلام شده باشد. از 
طرفی به دلیل اینکه پوشــاک قاچاق به 
روش های مختلف کولبــری، ته لنجی 
و مبادی مختلف وارد کشــور می شود، 
نمی تــوان میزان دقیقــی از آمار قاچاق 
پوشاک ارائه کرد. وی در پایان با انتقاد از 
اعمال سیاست های غلط در بازار پوشاسک 
گفــت: ممنوعیــت واردات و همچنین 
برخورد های ضعیف ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز به یــک اندازه در ایجاد قاچاق 

پوشاک در کشور نقش دارند.
نقش مهم قاچاق در نابسامانی های بازار ارز

به گزارش تسنیم، در روز های اخیر بازار 
ارز با نوســانات زیادی روبرو شده و این 
موضوع باعث نگرانی اکثر مردم شــده 
اســت. برخی از کارشناسان اقتصادی 
معتقدند که گسترش اقتصاد زیرزمینی 
و افزایش حجم قاچاق می تواند موجب 
خروج ارز از کشــور شده و فشار سمت 
تقاضا را افزایــش دهد. همین موضوع 
عامل مهمی در جهــت ایجاد تقاضای 

کاذب در بازار ارز شده است.
مجیدرضا حریری، رئیس اتاق بازرگانی 
ایران و چین با اشــاره به نقش مسئله 
قاچاق در وضعیت نابســامان بــازار ارز 
می گویــد: »هر یک دلاری که از چرخه 
تجارت رسمی خارج می شود، مابه ازای 
آن تراکنش ریالی در سیســتم بانکی 
داخلی رخ می دهد؛ اگر واقعا اراده کنترل 
باشد خروج سرمایه و قاچاق کالا به مقدار 

قابل توجهی تحت فشار قرار می گیرد.«

بازگشت رنگ »قرمز« به نقشه کرونایی کشور
بر اســاس اعلام وزارت بهداشت، تعداد 
شــهرهای با وضعیت قرمز کرونایی در 
کشور، از صفر به یک شهر افزایش یافته 

است.
به گزارش ایســنا، بر اساس اعلام وزارت 
بهداشــت، بر اســاس آخرین بــه روز 

رســانی ها، تعداد شــهرهای با وضعیت 
قرمز از صفر به یک و تعداد شــهرهای 
با وضعیت نارنجی از شــش به ۱۳ شهر 

رسیده است.
همچنین تعداد شهرهای با وضعیت زرد 
از ۹۴ بــه ۱۱8 شــهر افزایش یافته، اما 

تعداد شــهرهای با وضعیت آبی از ۳۴8 
به ۳۱۶ شهر کاهش یافته است.

بر این اســاس در حال حاضر یک شهر 
در وضعیت قرمز، ۱۳ شــهر در وضعیت 
نارنجی و ۱۱8 شــهر در وضعیت زردو 

۳۱۶ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.

سخنگوی تعزیرات ؛ دپوی خودرو قانونا احتکار محسوب نمی شود
سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی با 
بیان اینکه نمی توانیم هر دپوی کالایی را 
احتکار تلقی کنیم، گفت: هیچ وقت و در 
هیچ زمانی قانون به ما اجازه نداده است 
که مصداقی برای احتکار خودرو داشــته 

باشیم.
محمدعلی اسفنانی در گفت وگو با مهر و در 
پاسخ به این سوال که آیا کشف قیمت از 
سوی مرکز مبادله طلا و ارز، قیمت گذاری 
دستوری محسوب می شود یا خیر گفت: 
در حوزه کشــف قیمت، معمولاً تفاوت 
قیمتی سال های سال در بازار و در مراجع 
تصمیم گیرنده وجود داشته که مربوط به 
الان نیست و از سال های قبل این مشکل 

وجود داشته است.
سخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی 

خاطرنشــان کرد: در حــال حاضر و در 
سال های اخیر این تفاوت قیمت بیشتر 
شده است و گاهاً این تفاوت تا دو برابر نیز 
می رسد؛ لذا امیدواریم بازار مبادلات ارزی 
بتواند این موضــوع را کنترل کند؛ البته 
تصمیم گیــری در این حوزه با نهادهایی 

است که مرتبط با این موضوع هستند.
وی در ادامــه عنوان کــرد: در خصوص 
اینکه فروش ارز از سوی صرافی ها مصداق 

قاچاق ارز محسوب می شود یا خیر باید 
گفت صرافی ها نیز می توانند تخلف کنند 
و تابع آئین نامه ای هستند که بانک مرکزی 
به آن ها ابــلاغ می کند که چه میزان ارز 
را در چه پروســه زمانــی عرضه کنند و 
اگر از این ضوابــط تعدی کنند، ممکن 
است تخلف فروش ارز باشد که در قانون 
مبارزه با قاچــاق کالا و ارز تخلف و جرم 
محسوب می شود. اســفنانی در ادامه با 
بیان اینکه احتکار در قانون تعریف شده 
است، اذعان کرد: ما نمی توانیم هر دپوی 
کالایی را احتکار تلقی کنیم. در خصوص 
خودروها خیلی زیاد در رسانه ها صحبت 
شد اما هیچ وقت و در هیچ زمانی قانون 
به ما اجازه نداده است که مصداقی برای 

احتکار خودرو داشته باشیم.

سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی در 
پاســخ به این ســوال که آیا عدم عرضه 
گوشــی تلفن همراه از ســوی برخی از 
فروشــگاه های اینترنتی در روزهایی که 
نوسان ارز شدید است، احتکار محسوب 
می شــود یا خیر تصریح کــرد: هم در 
قانــون نظام صنفی و در هــم در قانون 
تعزیرات صراحت قانونــی داریم که اگر 
کســی کالایی را به قصد گران فروشــی 
انبار کنــد و در عین حال دولت ضرورت 
عرضه آن را اعلام کند، احتکار محسوب 
می شود؛ لذا اگر کسی کالایی را دپو کند 
اما قصد او گران فروشی نباشد و یا قصد او 
گران فروشی باشد اما دولت ضرورت عرضه 
آن را به بازار اعلام نکند، مصداق احتکار 

کالا نخواهد بود.

معاون امور حقوقی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
افراد بالای ۶۵ سال 10 برابر دیگران 

نیازمند خدمات درمانی هستند
معاون امور مجلس، حقوقی و استان های وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: افراد بالای ۶۵ سال، ۱۰ برابر دیگران نیازمند انواع 
خدمات درمانی هســتند و باید علاوه بر بیمه  پایه و تکمیلی، با 
ظرفیت ســازی برای ایجاد بیمه طلایی و پوشــش همه خدمات 

درمانی بازنشستگان، به نقطه مطلوب وزارت رفاه برسیم.
به گزارش صندوق بازنشستگی کشوری، ضرغام صادقی در آیین 
اختتامیه چهارمین جشنواره ورزشی بازنشستگان کشوری افزود: 
ایــن وزارتخانه و همه ســازمان های تابعه آن بــه دنبال افزایش 
سرمایه های مولد و غیرمولد برای ظرفیت سازی برای همه شرکای 

اجتماعی است.
صادقی با اشــاره به خدمات و برنامه های صندوق بازنشســتگی 
کشوری در ســه ماهه اخیر به ویژه در زمینه پیگیری مطالبات و 
معوقات موجود، گفت: پرداخت کسورات بازنشستگان کشوری در 
کمترین زمان پس از حضور مدیرعامل جدید این صندوق از جمله 

پیگیری های جدی در حوزه مطالبات بازنشستگان بوده است.
وی با اشــاره به رایزنی ها و پیگیری های صورت  گرفته از ســوی 
صندوق بازنشســتگی کشــوری در بودجه ۱۴۰۲ ابراز امیدواری 
کرد: با تلاش ها و رایزنی هایی که در مجلس شــورای اسلامی و 
کمیســیون های مربوطه انجام  شــده، ظرفیت خوبی در بودجه 
ســال آینده برای پرداخت معوقات و رفــع دغدغه های مختلف 

بازنشستگان ایجاد شود.

صادقی به پرداخت ۷۰ هزار میلیارد تومان از مطالبات ســازمان 
تأمین اجتماعی اشاره کرد و گفت: برای نخستین بار ردیف بودجه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مقایسه با سایر وزارتخانه ها 

شاهد بیشترین رشد بوده است.
معاون امــور حقوقی، مجلس و اســتان های وزارت تعاون، کار و 
رفــاه اجتماعی همچنین افزود: تقویت جایگاه بودجه ای صندوق 
بازنشســتگی کشوری و سایر ســازمان های  تابعه از اهداف ما در 

بودجه سال ۱۴۰۲ بود.
وی بــا بیان اینکــه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی شــرکای 
اجتماعی مختلفی را زیرپوشــش دارد، گفت: یکی از شــرکای 
اجتماعی ما بازنشستگان و پیشکسوتان هستند که سال ها خدمات 
مختلفی را به جامعه ارائه دادند تا نسل جدید به شکوفایی برسد و 

ما مدیون خدمات همه آن ها هستیم.
وی تأکید کرد: باید از ظرفیت بازنشستگان کشور که در کنار علم 
از تجربه بالایی برخوردارند استفاده شود؛ امروز نقش تجربه بالاتر 
از نقش علم است و باید به آن توجه کنیم و این نقش تقویت شود.

معاون امور حقوقی، مجلس و استان های وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی تصریح کرد: حفظ شأن و منزلت بازنشستگان به عنوان 
پیشگامان، اساتید و پیشکسوتان جامعه ما قطعاً به حرف نیست 
و باید ظرفیت های خوبی را برای حفظ منزلت این عزیزان ایجاد 

کنیم.
نعمت الله ترکی مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری نیز گفت: 
برنامه صندوق بازنشســتگی ایجاد مراکــز فرهنگی، اجتماعی و 

ورزشی برای بازنشستگان در تمام استان ها است.
چهارمین جشنواره ورزشی بازنشستگان کشوری با حضور ۴۷۷ 
بازنشسته ورزشکار زن و مرد در هشت رشته کشوری از ۳۱ استان 

کشور به میزبانی شهر شیراز برگزار شد.
تیم استان  کرمان با کسب بیشــترین مدال، عنوان نخست این 

رقابت ها و کاپ قهرمانی را از آن خود کرد.
اســتان های آذربایجــان غربی و فارس نیز که موفق به کســب 
بیشترین مدال پس از تیم کرمان شدند، به ترتیب در جایگاه های 

دوم و سوم قرار گرفتند.
در این آیین، مدال و حکم قهرمانی به نفرات اول تا سوم رشته های 
ورزشی انفرادی شامل شطرنج، دارت، تنیس روی میز و تیراندازی 

با تفنگ بادی در دو گروه آقایان و خانم ها اهدا شد.
همچنین تیم های اول تا ســوم رقابت های تیمی در رشــته های 
ورزشی فوتبال دستی، طناب کشی، داژبال و پتانک مدال های اول 

تا سوم و احکام قهرمانی خود را دریافت کردند.
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نماینده مردم تربت جام در مجلس:
امیدوارم  سفر  گـروسی سیاسی کاری نباشد

یک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی گفت: معتقدم ایران در مذاکرات اخیر واقعاً مظلوم واقع شده 
اســت دلیلش هم این اســت که هجوم رســانه ای غرب و امپراتوری 
رسانه هایش اجازه نمی دهد واقعیت ها را جهان آنگونه که هست ببیند 
و ایران را آنگونه که هســت مشاهده کند. جلیل رحیمی جهان آبادی 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره سفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به کشــورمان گفت: روابط ایران و آژانس ظرف 
چندســال گذشته فراز و نشیب های بسیار داشته است، به نظر من از 
اصلی ترین عوامل این وضعیت ناپایــدار در روابط ایران و آژانس، نگاه 
سیاسی آژانس و گزارش های نادرستی است که دریافت و بر پایه آنها 
اظهارنظر می کنند و تصمیم می گیرند. این عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: قبل از امضای برجام 
حتی خود ما در داخل کشــور و کسانی که در دانشگاه ها و بخش های 
مختلف سیاسی فعالیت می کردیم انتقاد داشتیم که چرا شفاف سازی 
نمی کنیم تا بسیاری از فشارها از روی ما برداشته شود و انتقادها رفع 
شــود اما برجام نشــان داد که ایران در تمام ابعاد آمادگی همکاری با 
آژانس را دارد و همکاری هایی را که به آن ها تعهد داشت اجرایی کرد، اما 

نتیجه اش خروج آمریکا از برجام و ادامه فشارها بر ایران شد.
 وی ادامــه داد: هجمه هایی که علیه ایــران در فضای بین المللی وارد 
می کنند مبنی بر که تهران به اورانیوم غنی سازی 8۴ درصدی دست 
پیدا کرده است، ایران میزان غنی سازی اش زیاد است، ذخایر غنی سازی 
شــده ایران بالاست و مراکزی دارد که باید بازرسی شود و ... تبلیغات 
نادرستی است که ظرف مدت ها علیه ایران راه انداختند، معتقدم سفر 
آقای گروسی و دیدارش با مقامات بالا می  تواند بخشی از این تبلیغات را 
خنثی کند اگر او به قصد شفاف سازی و شناخت از مسائل آمده باشد، اما 
اگر بخواهد سیاسی کاری کند، سفری به ایران انجام دهد و دیدگاه های 
طرف ایرانی را بشنود و خواسته هایی که آژانس دارد را مطرح کند اما 
مجدداً همان فضای سیاسی را علیه ایران شکل دهد، به نظر من رابطه 
ناپایدار ایران و آژانس ادامه پیدا می کند. این نماینده مجلس شــورای 
اسلامی خاطرنشــان کرد: می دانید که ایران علیرغم اینکه بسیاری از 
کشورهای دشمن و طرف های مسئله ساز از جمله رژیم صهیونیستی 
عضو NPT نیستند و آشکارا خودشان اعلام می کنند کلاهک هسته ای 
دارند و مدام عنوان می کنند غنی سازی خارج از نظارت همه دستگاه های 
بین المللی دارند، عضو این پیمان است. این ها صبح تا شب ایران را به 
بمباران مراکز اتمی و حمله نظامی تهدید می کنند، اســرائیلی ها در 
عرصه های بین المللی بارها این را بیان کردند اما ایران تا الان نه خروج از 
NPT و نه عدم همکاری با آژانس را مطرح کرده است و در هر زمانی هر 
خواسته ای که آژانس داشته چه در بحث شفاف سازی و چه در خصوص 
میزان و درصد غنی سازی و نوع سانتریفیوژها و نسل های مختلف آن 
انجام داده اســت. وی خاطرنشان کرد: حتی ما بعد از انفجار هایی که 
در نطنز رخ داد و اســرائیلی ها به این مرکز آسیب زدند مجبور شدیم 
نســل های جدید سانتریفیوژ را نصب کنیم، تا آن زمان باز هم متعهد 
به تعهدات خودمان بودیم. امروز هم فکر می کنم ســفر آقای گروسی 
می تواند این ابهامات را رفع کند، اگر نیت آقای گروسی رفع ابهام باشد، 
می تواند به احیای برجام و بهبــود رابطه ایران و آژانس و همچنین از 
ســرگیری مذاکرات اتمی کمک کند به شرط اینکه آقای گروسی به 
نیت سیاسی کاری نیامده باشد. جهان آبادی عنوان کرد: معتقدم ایران 
در مذاکرات اخیر واقعاً مظلوم واقع شده است دلیلش هم این است که 
هجوم رسانه ای غرب و امپراتوری رسانه هایش اجازه نمی دهد واقعیت ها 
را جهان آنگونه که هست ببیند و ایران را آنگونه که هست مشاهده کند.

وی خاطرنشان کرد: ایران در خلال مذاکرات دور جدیدی که در دولت 
آقای رئیسی انجام شد، در قبال کشورهای غربی و در گفت وگو هایش 
پذیرفت که سانتریفیوژهای نسل ۶ را باز کند، غنی سازی اورانیوم را به 
همان درصدی که در برجام بود بازگرداند و هر میزان اورانیوم بالاتر از 
سطح برجام دارد، رقیق کند نظارت های فرار پادمانی را بپذیرد و چیزی  
وجود نداشــت که ایران در آن زمینه همکاری نکند اما حاصل نظرات 
مثبت ایران فشار بیشتر آژانس، آمریکا و زیاده طلبی غربی ها شده است.

رحیمی جهان آبادی افزود: امیدواریم آقای گروسی به قصد سیاسی کاری 
و تخریب رابطه نیامده باشــد؛ چراکه خروج ایران از NPT به نظر من 
ممکن است رخ دهد. اگر ادامه این فشارها علیه ایران با کمک آژانس 
و گزارش های نادرست اسرائیلی ها و تخریب های آنها ادامه داشته باشد، 

بعید نیست ایران تصمیم خروج از NPT را اتخاذ کند.
این عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: به نظر من ایران تمام راه های همکاری با آژانس را 
طی کرده است و تمام فرصت های همکاری با آژانس را داده است و در 
تمام زمینه ها صادقانه عمل کرده اما چیزی که نصیب ایران شده فشار 
و تحریم بیشتر و سیاسی کاری بیشتر و تهدید بیشتر از سمت رژیم 
صهیونیستی بوده است و من فکر می کنم این حق طبیعی ایران است 

که به این رفتارها پاسخ دهد.

اقدام نظامی علیه نیروگاه های اتمی کاملا محکوم است

گروسی: هنوز کار ما تمام نشده است

مدیــر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
با اشاره به دیدارهایش با رییس سازمان 
انرژی اتمی کشورمان گفت: آماده ایم کار 

را پیش ببریم.
به گزارش ایسنا، رافائل گروسی در نشست 
خبری مشترک با محمد اسلامی گفت: 
جای خوشحالی دارد که من برگشتم به 
تهران و در این دیدار بســیار بسیار مهم 
آماده ایم کار را پیش ببریم. دیشــب در 
جلسه ای با حضور دانشمندان نخبه ایرانی 

بودم و جای خوشحالی برای من داشت.
گروسی اظهار کرد: دو مساله مهم هستند 
که وجــود دارد اول اینکــه توقعات بالا 
هستند و حضور شما از مطبوعات نشان 
می دهد چقدر مســاله مهم است. البته 
این ســطح توقعات در سطح جهانی هم 
درباره کاری که ما با ایران پیش می بریم 
وجود دارد و همچنین درباره شفاف سازی 
و دسترســی هایی که باید از سوی ایران 

داده شود.
مدیرکل آژانس گفــت: بخش دوم که 
مهم است مربوط به همکاری های فنی و 
علمی با ایران است. شب گذشته در این 
باره بحث کردم و قرار است رویدادی که 
سالها انجام می شده وجهه بین المللی 
پیدا کند و این رویداد قرار اســت سال 
آینده برگزار شــود و ما از برگزاری آن 

حمایت می کنیم.
در ادامه مدیرکل آژانس درباره تهدیدات 
مکــرر رژیم اســراییل و آمریــکا علیه 
تاسیســات هســته ای ایران و سکوت 
متقابل آژانس در این باره گفت:  ارجاع و 
اشاره به حمله به نیروگاه های اتمی شاید 
الان رایج شده و آن هم به خاطر حملاتی 
است که به تاسیسات اتمی اوکراین انجام 
می شود که می تواند خاطراتی را برای ما 
از گذشته زنده کند. طی کنفرانس های 
عمومی آژانس حملات و تهدید به حمله 
به تاسیســات اتمی و نیروگاه های اتمی 
محکوم شده است. هرگونه اقدام نظامی 
علیه نیروگاه های اتمی کاملا محکوم و 
غیرقانونی اســت و خارج از نرم های بین 
المللی اســت و امیدواریم همه بتوانیم از 
نیــروگاه های اتمی به ویــژه در اوکراین 

محافظت کنیم.
گروســی در پاسخ به سوالی دیگر مبنی 
بر اینکه از ســفر و دیدار با مقامات ایران 
رضایت دارید؟ گفت: من همیشه از دیدار 

با همکارم آقای اسلامی استقبال می کنم 
و برای من شخصا رضایت بخش است. در 
عین حال بحث ما بحث کاری و ضرورت 
است. ما می خواهم با ایران دیالوگ جدی 
و سیستماتیک داشته باشیم و البته از سفر 
قبلی من مدتی گذشته بود در حالی که 
مسایلی بود که باید با هم صحبت کنیم و 
خوشحالم که به ایران آمدم ولی هنوز کار 
ما تمام نشده و همکاران ما دارند هنوز کار 
می کنند تا مسایلل را حل و فصل کنند و 
قرار است من با مقامات دیگر دیدار داشته 
باشــم و در پایان روز مــی توانم قضاوت 
بیشتری داشته باشــم از میزان رضایت 
خودم امــا جو،کاری و مبتنی بر صداقت 

و همکاری است و کار با ایران ادامه دارد.

وی در پاسخ به اینکه همان برنامه ای که 
برای بازرسی از ایران دارید از اسراییل هم 
دارید؟ گفت: این ســوالی اســت که من 
مرتب می شــنوم به ویژه وقتی به ایران و 
کشورهای خاورمیانه می آیم و البته سوال 
مهمی اســت. باید تاکید کنم که آژانس 
بازرســی هایش بر پایه توافقات قانونی و 
حقوقی اســت که با اعضا دارد. ایران هم 
عضو ان پی تی اســت و توافق پادمانی با 
آزانس دارد و ما بر همین اســاس رفتار 

می کنیــم. از جامعه ایــران می خواهم 
این را درک کند کــه ما بر پایه توافقات 
و قراردادها با کشورها بازرسی می کنیم و 
اســراییل جزو ان پی تی نیست. البته ما 
با آنها توافق متفاوتــی داریم. اما این من 
نیستم که مشــخص کنم با کدام کشور 
باید شدید برخورد کرد یا با برخی نباید 
اصلا برخورد داشت. البته بگویم از نظر من 
همه کشورها در جهان باید عضو ان پی 

تی شوند.
اسلامی: منافع و امنیت ملی مان را با هیچ 

چیز جا به جا نمی کنیم
رییس سازمان انرژی اتمی گفت: ما انتظار 
داریم تعاملات و گزارش های آژانس اعتماد 

آفرین باشد.
، محمد اسلامی رییس ســازمان انرژی 
اتمی پس از مذاکرت سیاســی و فنی در 
کنفرانس خبری مشترک با رافائل گروسی 
گفت: سفر آقای گروسی پیام آور برقراری 

ارتباطات بین آژانس و ایران است.
وی  افــزود: ما انتظار داریــم تعاملات و 
گزارش هــای آژانس طوری باشــد که 
اعتماد افرین باشد تا با اطمینان برای حل 
و فصل مسایل و پرهیز از عواملی که نیت 
آنها برهم زدن روابط عادی است را ایجاد 
کنیم و همواره آژانس بتواند وظایف خود 
در ارتبــاط با ایران را در چارچوب پادمان 

پابرجا نگه دارد.
وی افزود: در همین چارچوب گفت وگوی 
های مشــترک انجام شده و مطمئنم به 

صورت پایداری موثر خواهد بود.
اسلامی گفت: بیست و نهمین کنفرانس 
هســته ای را ما چندی پیش در دانشگاه 
شهید بهشتی برگزار کردیم و شب گذشته 
توافق شد با آقای گروسی که کنفرانس 
ســی ام بین المللی و با مشارکت آژانس 
ســال آینده برگزار شــود که کمک به 
روایتگری ایران می کند و آشنایی جهان 
با مراکز آموزشی و علمی ایران را رقم می 
زند تا دســتاوردها و امکانات ما به سایر 

کشورها معرفی شود.
وی ادامه داد: شــب گذشته سهم بانوان 
ایرانی هسته ای در ضیافت شام فوق العاده 
بود و موجب شگفتی برای آقای گروسی و 
همکارانشان بود که این تعداد فعال هستند 
و چند تن از همسران شهدای هسته ای 
که از اساتید هستند و در صحنه ترور هم 

حضور داشتند مورد توجه قرار گرفتند.
رییس ســازمان انرژی اتمی اظهار کرد: 
ضیافت شــام دیشب نشــان داد جریان 
علمی و پژوهشی و فناوری ایران قدرتمند 
است و خانم ها و آقایان با مدیریت و قدرت 
در آن حضــور دارند و جوانان نیز حضور 
قوی دارند که نشان می دهد دانش هسته 

ای دانشی اســت درون زا و ایران همواره 
آماده بوده و هست که دستاوردهایش را با 

سایر کشورها به اشتراک بگذارد.
اســلامی در ادامــه دربــاره اینکــه اگر 
قطعنامه ای در نشست بعدی شورای حکام 
تصویب شود واکنش ایران چه خواهد بود؟ 
گفت:  ایران برای پیشبرد اهداف توسعه 
ای خود همواره مصمم بوده است و منافع 
و امنیت ملــی خود را با هیچ چیز جا به 
جا نمی کند، اگر قرار باشد قطعنامه ای 
صادر شود حتما مراجع ذی ربط تصمیم 
گیــری می کنند و ما طبق آن عمل می 
کنیم. نکته ای که بین من و آقای گروسی 
در این مقطع وجود دارد این اســت آن 
چه را که در چارچوب پادمان است برای 
اطمینان بخشی به آژانس اجرا کنیم و به 
آن پایبندیم و اجازه نمی دهیم عناصر یا 
نوعا اقداماتی این انطباق با ضوابط را زیر 
سوال ببرد و بنا بر این به طور مستمر کار 

می کنیم.
وی در پاســخ مبنی بر اینکــه به طور 
مشــخص امروز توافقی با آژانس درباره 
مسایل باقی مانده خواهیم داشت و بیانیه 
مشــترک بین دو طرف داریم؟ گفت: ما 
یک الگویی را با آقای گروسی سال گذشته 
در وین توافق کرده بودیم و همان را دنبال 
می کنیم و بخش هایی از آن در مذاکرات 
و تعامل معاونان دو طرف بیان شده است و 
بخشی از ترتیبات را امروز صحبت کردیم 
و همچنان صحبت ما ادامه دارد و در قالب 
یک الگوی رفتــاری و تعاملی اینها را به 

سمت حل و فصل پیش می بریم.
وی  در پاســخ به اینکه برای رسیدن به 
نتیجه بر ســر این موضوعات زمان بندی 
تعیین شــده اســت؟ گفــت: همچنان 
همکاران ما در حال مذاکره و صحبت در 

این باره هستند.
رییس سازمان انرژی اتمی درباره اختلاف 
نظر ایران و آژانس بر سر غنی سازی 8۴ 
درصدی اظهار کرد: اگر به گزارش اخیر 
آقای گروســی مراجعه کنید در همان 
گزارش هم برای شناسایی ذره 8۴ درصد 
گفته شــده بود که ملاک میزان تولید 
است و مخازنی که تولیدات در آن ذخیره 
می شــود غنای بالای ۶۰ درصد نداشته 
اســت. از این رو ایــن ابهام قابل تعمیم 
نیســت و به طور مشخصی حل و فصل 

شده است.

اسلامی:  ایران برای پیشبرد اهداف توسعه ای خود همواره مصمم 
بوده است و منافع و امنیت ملی خود را با هیچ چیز جا به جا نمی 
کند، اگر قرار باشد قطعنامه ای صادر شود حتما مراجع ذی ربط 

تصمیم گیری می کنند و ما طبق آن عمل می کنیم

,,

توصیه مهم رئیسی به گروسی
 مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
دقایقی پیش با رئیس جمهوری اسلامی 
ایران دیــدار و آیت الله رئیســی در این 
ملاقات، حفظ استقلال آژانس و رعایت 
حقوق ملت ایران را لازمه همکاری های 

دوطرفه دانست.

به گزارش  ایرنا، »محمد جمشــیدی« 
معاون سیاســی دفتر رئیــس جمهور 
اعلام کرد: »رافائل گروســی« در دیدار 
با آیت الله »ســید ابراهیم رئیســی« از 
 حصول دستورکاری مشترک با سازمان 
انرژی اتمی بر سر اقداماتی برای هموارتر 

کردن مسیر همکاری ها ابراز خرسندی 
کرد.

وی ادامــه داد: آیــت الله رئیســی هم 
همکاری ها را امری دوطرفه برشمرد که 
بر اساس حفظ استقلال آژانس و احقاق 

حقوق ملت ایران می تواند ادامه یابد.

دیدگاه
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در گفت وگو با کارگردان مجموعه مستند »املاک ملت«

کشور ما پر از سوژه است
مجموعه مســتند »املاک ملت« که در 
استان های خوزســتان، خراسان جنوبی، 
هرمزگان، گیلان و گلستان تصویربرداری 
شــده از هفتم اسفندماه با موضوع روایت 
واگذاری اسناد املاک غصب شده توسط 
خاندان پهلوی به مردم از شبکه یک روی 

آنتن می رود.
مســتند »املاک ملت« بــه کارگردانی 
امیراطهر سهیلی و مهدی فلاحی در خانه 
مستند انقلاب اسلامی تولید شده است. 
روایت این مستند به سرگذشت رضاخان 
»پهلوی اول« قبل از کودتا و به سلطنت 
رسیدن او بازمی گردد، زمانی که او مالک 
زمین، ملک و دارایــی چندانی نبوده اما 
براســاس اســناد در زمان فرارش از ایران 
در شهریور سال ۱۳۲۰ ، میلیون ها تومان 
در بانک داشــته و در حدود ۱۵ میلیارد 
مترمربع زمین را به شیوه غصب مالکانه در 

سراسر ایران تصاحب کرده بود.
درباره این مجموعه مســتند با امیراطهر 
سهیلی )کارگردان( گفتگویی داشتیم که 

در ادامه می خوانید:
 ایده ســاخت مجموعه مســتند 

»املاک ملت« چگونه شکل گرفت؟
این مجموعه از سوی بنیاد مستضعفان به 
خانه مستند پیشنهاد شده و تاکنون پنج 
قســمت از آن ساخته شده است. موضوع 
این اثر؛ املاکی است که به خاندان پهلوی 
تعلق داشته و حالا به مردم بازگردانده شده 
است. البته این کار طبق آیین نامه ای انجام 
شــده که براساس آن اگر فرد ثابت نکرده 
باشد مالک اصلی ملک بوده، درصد معینی 

از ارزش ملک از او دریافت شده است.
در ابتدای کار، مدیر خانه مســتند به من 
پیشنهاد داد که کارگردانی یک قسمت از 
این مجموعه را که مربوط به املاک بیرجند 
در خراسان جنوبی بود، برعهده بگیرم؛ من 
هم پس از مطالعه طرح و پژوهش اولیه به 
سوژه علاقه مند شده و پیشنهاد را پذیرفتم. 
پس از ســاخت یک قســمت، مقرر شد 
قســمت های مربوط به ترکمن صحرا در 
استان گلســتان، رودسر در گیلان و اهواز 

در خوزستان نیز توسط بنده ساخته شود.
 انتخاب افراد و سوژه ها بر چه اساس 

صورت گرفته است؟
ما تحقیــق و پژوهش کاملی داشــتیم،  
تیم پژوهشی ما به یکسری اسناد و افراد 
دسترســی پیدا کرده بــود، این یافته ها 
برای من ارسال شد و من بر اساس همان 
شماره ها به ســراغ افراد رفتم و اشخاصی 
که باید جلوی دوربین قرار می گرفتند را 

انتخاب کردم.
مثلاً ما وارد رودســر که شدیم آقای اهل 
چایجان را به عنوان سوژه در نظر داشتیم 
امــا زمانی که فیلمبــرداری را با موضوع 
اتفاقاتی که بــرای ایشــان رخ داده آغاز 
کردیم، بســیاری از همسایه های ایشان با 
اسناد زمین هایشان به ســراغ ما آمدند و 
اعلام کردند که ما هم هستیم و حاضریم 
اســناد خود را در اختیار شما قرار دهیم و 
درباره اتفاقاتی که رخ داده صحبت کنیم. 
به همین ترتیب ما ســوژه های بیشتری 
پیدا کردیم اما فرصت بسیار اندک بود. سه 
ســوژه در همین منطقه وجود داشت که 
کنار گذاشــتم چراکه در آن ریتم، زمان و 
داستان قرار نمی گرفت ولی مصاحبه های 
جذابــی از این افراد گرفتیم و با وجود این 

در تدوین حذف شدند.
 آن ســوژه ها را بــه طــور کامل 

کنار گذاشــتید یا ممکن است در 
قسمت های بعدی نمایش داده شوند؟

با توجه به اینکه سندهای ملکی مردم پس 
از ســال ها به نام خودشان زده شده است، 
می شد روی هر سوژه به طور مستقل کار 
کرد امــا از آنجا که مقرر بود ســوژه های 
موجود در هر اســتان فقط در قالب یک 
قســمت ۲۵ دقیقه ای جمع آوری شــود، 
زمان ما محدود بود و آن بخش ها را به طور 
کل از مستند حذف کردیم اما معتقدم که 
می توان درباره آن ســوژه ها هر کدام فیلم 

مستندی بلند ساخت.
اتفاقی که در این اســتان ها افتاده اســت 
هم شــامل تبدیــل انتفاع شــخصی به 
انتفــاع عمومی  می شــود و هم بالعکس. 
مثلا نمونــه ای از تبدیل انتفاع عمومی  به 
شخصی، زمین هایی است که پهلوی اول 
در رودسر از کشاورزان گرفته بود و اخیرا 
توسط بنیاد مستضعفان به نام مالکان اصلی 
آن ها سند خورد. خوشبختانه این زمین ها 
اخیرا توســط بنیاد مستضعفان به مردم 
برگردانده شــده و ما در چند مورد شاهد 
خانواده هایی با وضعیت مالی نامناســب 
بودیم که فرزند بیمار داشــتند یا از عهده 
مخارج خود برنمی آمدنــد که با دریافت 
سند خوشحال بودند و معیشتشان بهبود 

یافته بود.
 تبدیل انتفاع شــخصی به انتفاع 

عمومی  چگونه صورت گرفته است؟
به عنوان مثال زمینــی بزرگ در ترکمن 
صحرا به بازارچه مرزی اختصاص داده شده 
و در دورانی که باران نمی بارد و کشاورزی 
و دامداری رونق ندارد از طریق این بازارچه 
که بازارچه »اینچه بــرون« نام دارد، منبع 
درآمدی برای مردم ایجاد شده و هر قطعه 
از زمین این بازارچه به نام مردم محلی شده 

است.
 در »املاک ملت« موضعی که فیلمساز 
نسبت به موضوع دارد، کاملاً مشخص 
است. آیا ســعی داشتید بی طرف به 
موضوع نگاه کنید؟ آیا اشــکالی در 

موضع گیری خود نمی بینید؟
در زمان فیلمبرداری من واقعاً  موضع گیری 
نداشــتم. به عنوان مثال وقتی با پیرمرد 
چایجانی که در قسمت اول دیدید صحبت 
می کردم، برای اینکه موضع گیری نداشته 
باشم به او گفتم که محمدرضا پهلوی قصد 
داشت اموالی که پدرش مال خود کرده بود 
را پس بدهد و یا پدرش هم قصد داشــت 
مدرنیته را وارد کشــور کند و در جواب به 
این حرف مــن همان لحظه جمله ای که 

محمدرضا پهلــوی از پدرش مطرح کرده 
بود را به من نشان داد که نوشته بود؛ »شاه 
فقید جبراً و قهراً املاک را از شــما گرفته 
اســت« و در ادامه می گفتند که با وجود 
تحویل دادن سند توسط محمدرضا شاه، 
زمین های ما به جای دیگری فروخته شد و 
این اظهارات به قدری صریح بود که ما را در 
موضع گیری دچار اختلال می کرد و فضای 
فیلم را ناخواسته به سمتی می برد که گویا 
موضع دارد. مثلًا  من به آقای خســروی 
)رئیس بنیاد مســتضعفان گیلان( گفتم 
که شما بسیار زحمت کشیدید و پنج هزار 
ســند را در دوره ریاستتان آزاد کردید اما 
چهل سال از انقلاب گذشته و پس از چهل 
سال روشن شــدن تکلیف این زمین ها و 
بازگرداندن آن ها به مردم دیر است و آن ها 
چهل سال است که بلاتکلیف هستند. در 
واقع من با مطرح کردن این موضوع قصد 
داشتم نگاهی انتقادی هم داشته باشم اما 
پاسخ ایشان به من جالب بود؛ طبق گفته 
آقای خســروی علاوه بر اینکه این پروسه 
کمی پیچیده بوده، مردم خودشــان هم 
پیگیری نمی کردند و میلی به گرفتن سند 
نداشتند، آن ها معمولاً تصور می کردند که 
در این زمین ها کشاورزی می کنند و مالک 
هســتند و نیازی به داشتن سند نیست، 
درحالیکه خاندان پهلوی همه زمین ها را به 
نام خــود کرده و باید تکلیف این زمین ها 
مشخص می شــد. دلیلی که ایشان برای 
ایــن دیرکرد آوردند منطقــی بود چراکه 
برای روشــن شدن تکلیف زمین ها، بنیاد 
مستضعفان به همکاری و همراهی مردم 
هم احتیاج داشته است. مثلاً در اهواز هم 
من به یکی از کشاورزان گفتم که چرا برای 
سند گرفتن زمین هایتان اقدام نمی کنید و 
ایشان به من گفتند که اصلاً سند برایشان 
اهمیتی نــدارد و هیچکس نمی تواند این 
زمیــن را از آن ها بگیرد. در واقع این مردم 
نمی دانستند که سند برایشان هویت است 
و از باید پس از انقلاب برای زمین هایشان 
که توسط حکومت پهلوی غصب شده بود، 

سند می گرفتند.
من در قســمت اول که در رودسر روایت 
می شود، ســعی کردم از این منظر هم به 
ماجرا نگاه کنم که شــاید رضاخان قصد 
داشته کشــور را مدرن و صنعتی کند و 
اقداماتــش هم در راســتای همین اتفاق 
بوده اما دیدم که واقعاً در بســیاری مواقع 
نمی شود از این استدلال برای توجیه اقدام 
رضاخان اســتفاده کرد و اقــدام او کاملًا 
خودسرانه و نادرست بوده است. وقتی آقای 

رضا پهلوی به تازگی داعیه دار دموکراسی 
شده بود و اخبار اظهاراتش بسیار به گوش 
می رســید من در بیرجند قسمتی از این 
مجموعه را فیلمبرداری می کردم و متوجه 
شدم که در آن جا یک روستا را به مناسبت 
تولد شاهزاده به او تقدیم کرده است، واقعاً 
در حکومتــی که در تولد چهار ســالگی 
شاهزاده اش، روســتایی به او می بخشند 
چگونه می شود از دموکراسی صحبت کرد؟ 
همین الان اگر این اتفــاق رخ دهد تمام 
جهان علیــه ما صحبت می کنند ولی آن 

زمان کسی اعتراضی نمی کرد.
 چرا کســی اعتراض نمی کرد، آیا 
دلیل این مسئله هم در »املاک ملت« 

مشخص است؟
در خوزســتان یکی از افــرادی که مقابل 
دوربین قرار می گیرد به این نکته اشــاره 
می کند که شاه اجازه نمی داد ما یکجانشین 
شویم، ما باید از یک منطقه به منطقه ای 
دیگر می رفتیم، خانه مان عوض می شد و 
نمی توانستیم در یکجا زندگی کنیم چون 
اگر یکجا می ماندیم، درخت می کاشتیم 
صاحب زمین بودیم و سیاست شاه این بود 
که ما صاحب زمین و ملک نشویم. در واقع 
ما دیم کار شدیم و با این کار اجازه نمی دادند 
که نخل بکاریم. این مسائل بسیار پیچیده 
اســت و مردم شهرنشــین آن ها را درک 
نمی کنند. در کشورهای اروپایی کشاورزی 
یک شغل مدرن و اصطلاحاً باکلاس است 
ولی در کشور ما اینگونه نیست و کشاورز 
دلش می خواهد به شــهر بیاید و کارمند 
شود چراکه این مسئله یک عقبه تاریخی 
دارد و از اول سعی شده کشاورز را تحقیر 
کنند و اجازه ندهند که او حقش را مطالبه 
کند و فقط به خاندان پهلوی مربوط نیست 
به نظر من از دوران نادرشاه،  زندیه و قاجاریه 
و پهلوی چنین وضعیتی وجود داشته است 
و همه ســعی داشتند حق کشاورز را مال 
خود کنند. در این مجموعه من سعی کردم 
به این مسئله مهم فقط اشاره کنم چون 
زمان و ســاختار مستند قابلیت پرداخت 
بیشتر را نمی داد. در قسمتی که به موضوع 
گرگان می پردازیــم، »املاک ملت« یک 
فاجعه را روایــت می کند. در دوره پهلوی 
اول، حکومت هزار مرد ترکمن را کشــته 
و اعدام کرده اســت تا کسی نباشد که به 
غصب املاک و زمین هــا اعتراض کند و 
من این را در این قسمت از مستند مطرح 
کرده ام و مخاطب متوجه می شود که چرا 
اینگونه ظلم می شد و اعتراضی هم صورت 

نمی گرفت.

گفتگو با کارگردان املاک ملت دیروز  ارسال شده
مرضیه برومند مدیرعامل خانه سینما شد

مرضیه برومند مدیرعامل خانه ســینما 
شدمرضیه برومند به عنوان مدیر عامل 
خانه سینما انتخاب شــد. هیات مدیره 
خانه ســینمای ایران مرضیــه برومند 
فیلمســاز پیشکسوت ســینمای ایران 

را به عنوان مدیر عامل خانه ســینمای 
ایران انتخاب کرد. در متن ارسالی خانه 
ســینما آمده اســت :مرضیه برومند با 
بیش از چهل سال ســابقه ی فعالیت ، 
در تئاتر ، تلویزیون و سینمای ایران یکی 
از مهمترین زنان تاثیر گذار ایرانی است 

.  هیات مدیره خانه ســینمای ایران به 
نمایندگی از جامعه اصناف سینمایی با 
ابراز خشــنودی از پذیرش این پیشنهاد 
از ســوی خانم مرضیه برومند، امیدوار 
است این انتخاب زمینه ی بهبود وضعیت 

جامعه سینماگران ایران را فراهم سازد.

نگاهی به نمایش توهم
نوید آینده بهتر!

نویــد اســدیان / نمایــش توهم به 
نویسندگی و کارگردانی علیرضا پاکدلیان 
که تا یکشــنبه چهاردهم اســفندماه در 
تماشاخانه شــمایل در حال اجراست را 
مختصرا بررسی خواهیم کرد . قبل از هر 
نکته ای ویژگی دارای اهمیت  و تحسین 

برانگیز این نمایش ، فروش قابل توجه آن می باشد به گونه ای که 
تمامی اجراهای آن تا کنون مملو از تماشــاگر بوده است . توهم ، 
آســیب اصلی را از عدم انسجام نمایشنامه می بیند که باعث می 
شود در سطح بماند و با اثر عمیقی مواجه نیستیم . شخصیت ها 
به درستی پرداخت نشده اند و در نتیجه بازیگران جوان نمایش که 

بیشتر آنها اولین حضورشان بر روی صحنه را تجربه می کردند ، 
نتوانسته اند بازی درخشان و قابل توجه ای را از خود ارائه نمایند  . 
در اجرا اساسی ترین ضعف آن ،  ریتم کند و قطع صحنه های بی 
مورد که با هدف ایجاد تعلیق انجام میشد که برداشت مناسبی از 
این تعلیقات صورت نمیگرفت و همچنین عدم توجه به جزییات در 
نمایش که نبود مشاور و یک دراماتورژ با سابقه در آن کاملا مشهود 
بود . در مجموع نمایش توهم با وجود ضعف های بسیاری که در 
متن و اجرا داشــت اما نوید یک کارگردان با انگیزه و خلاق را می 

دهد که می توانیم در آینده شاهد کارهای بهتری از وی باشیم .
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لطفا قیمت بلیت سینما را افزایش ندهید
 افزایش قیمت بلیت سینماها برای سال ۱۴۰۲، پیامدهای ناخوشایندی 

در بحث اقتصاد سینما و راندمان نشاط اجتماعی در پی خواهد داشت.
 طی روزهای آینده قرار است از نرخ جدید بلیت سینما رونمایی شود. 
نرخی که شــنیده های موثق از افزایش ۳۳درصدی آن حکایت دارند. 
البته که شنیده های غیررسمی دیگر نیز حاکی از آن هستند که نرخ 
پیشنهادی سینماداران به سازمان سینمایی، از ۳۳درصد هم فراتر رفته 
و آنها برای بلیت ۷۰ هزار تومانی دورخیز داشته اند. با این حال، آن چه 
تاحدوبرای بسیاری مسجل شده آن که انجمن سینماداران برای بلیت 
سال آینده سینماها، یکی از ۲ قیمت ۶۰ و ۷۰ هزار تومان را پیشنهاد 
داده است و حالا همه چیز در انتظار موافقت سازمان سینمایی است تا 
مشخص شود که ارزان ترین سرگرمی مردم ایران قرار است برای سال 
آینده با چه مبلغی ارائه شود.اما قبل از اینکه بخواهیم به پارامترهایی 
چون افزایش روزهای نیم بها، عملیاتی شدن طرح بلیت شناور، اجرایی 
کــردن اکران های مردمی برای هر فیلم و...به عنوان راهکار بنگریم باید 
این اصل را مورد توجه قرار دهیم که نخستین مورد مهم برای تقویت 
بنیه سینما در سال ۱۴۰۲، حضور حداکثری مخاطبان در سالن های 
تاریک است و این مهم به دست نمی آید مگر با عدم افزایش قیمت بلیت. 
درست است که با افزایش قیمت بلیت، راهکارهایی چون آنچه در بالا 
به آنها اشاره شد، می توانند از ریزش حداکثری مخاطب جلوگیری به 
عمل آورند اما باید به این نکته نیز توجه داشته باشیم که طبق تجربه 
سنوات مختلف، هر افزایش ولو حداقلی قیمت بلیت سینماها، سبب 
ریزش درصدی از مخاطبان خواهد شد بنابراین نخستین راهکار حفظ 
آمار موجود مخاطبان برای ســال آینده سینماها، عدم افزایش قیمت 
بلیت سینماهاست. اگر برای سال ۱۴۰۲، قیمت بلیت در همین اندازه 
۴۵ تا ۵۰ هزار تومان، ثابت بماند و طرح های تشــویقی اجرایی شوند، 
شاهد افزایش میزان مخاطب خواهیم بود کاملا طبیعی است که همه 
شاخص های سینماداری و تولیدفیلم، با افزایش سرسام آوری مواجه شده 
است اما قدرمسلم آن که پوشش این میزان هزینه ها، با افزایش قیمت 
بلیت، سرشکن نخواهد شد و مطمئنا گیشه، در پشت سر این سرانه ها 
حرکت می کند. بنابراین اگر برای سال ۱۴۰۲، قیمت بلیت در همین 
اندازه ۴۵ تا ۵۰ هزار تومان، ثابت بماند و طرح هایی چون تکثر روزهای 
نیم بها و یا بلیت شــناور اجرایی شود، شــاهد افزایش میزان مخاطب 

خواهیم بود. 
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مدارس ده شهر روز گدشته درگیرمسمومیت شدند
سریال مسمومیت دانش آموزان به 

خراسان رسید
بیــش از ۱۰۰ روز از ماجــرای مســمومیت های ســریالی در 
کشــور می گذرد. ماجرایی که ابتدا با یک خبر مسمومیت ساده 
اطلاع رسانی شد. اما ماجرا در یکی دو مدرسه دیگر تکرار و جدی تر 
شد اما انکار مسئولین استان و محدودیت رسانه ها در پرداخت به 

این موضوع فضا را برای شایعات را فراهم کرد. 
خبر این مسمومیت آرام آرام از حاشیه اخبار در رسانه های فارسی 
زبان خارج از ایران خود را به صدر اخبار رســاند و بعد از شــیوع 
مسمومیت به شهرهای بروجرد و تهران به بخش اصلی اخبارهای 

مربوط به ایران در رسانه های جهان شد.
ایــن موضوع را پیش تــر از این نیز طی یادداشــتی در روزنامه 
صبح امروز اشــاره وواکاوی نمودیم وامیدوارم بودیم بعد از اعلام 
عمدی بودن ماجرا از سمت معاون وزیر بهداشت که در نشستی 
در مشــهد اعلام کرد دیگر شاهد اعلام مسمومیت دانش آموزان 
در مدارس نباشیم که متاسفانه این امر محقق تا به امروز محقق 
نشد.صبح روز گذشــته از شهر و استانهای مختلف کشور شاهد 
اعلام مســمومیت دوباره دانش آموزان بودیم بطوریکه خبرها از 
مسمومیت در استانهای وشهرهای همدان،فارس،گیلان،آذربایجان 
غربی،زنجان،کرج،نسیم شهر و در اولین مورد در استان خراسان 

شمالی در شهرستان بجنورد اعلام شد.

*مسمومیت در بجنورد
تعدادی از دانش آموزان مدرسه حضرت مریم مرکز استان دیروز 
با علائم مسمومیت تنفسی به مر اکز درمانی استان منتقل شدند.

فرماندار بجنورد با اعلام این خبر به تسنیم گفت: تعدادی از دانش 
آموزان مدرســه مریم بجنورد دچار مسمومیت شدند. بر اساس 
گزارش منابع محلی، چندین نفر از دانش آموزان به مراکز درمانی 

منتقل شده اند 
محمدباقر باقرپور افزود: حال عمومی همه دانش آموزان مسموم 
شــده خوب است و به صورت ســرپایی در مرکز درمانی در حال 

مداوا هستند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی نیز گفت: حال عمومی 
همگی دانش آموزان خوب اســت و برای بررســی و مراقبت های 

بیشتر، فعلاً در دو مرکزدرمانی بجنورد بستری هستند.
توضیحات مدیرکل آموزش و پرورش خراسان شمالی 

مدیرکل آموزش و پرورش خراســان شــمالی در خصوص خبر 
منتشر شــده درباره مسمومیت تعدادی از دانش آموزان در یکی 

از مدارس بجنورد توضیحاتی ارائه کرد.
ابوالقاســم اکبری در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: صبح دیروز در 
یکی از کلاس های مدرسه حضرت مریم در مقطع متوسطه اول، 
تعدادی از دانش آموزان به معلم کلاس اعلام می کنند که بویی در 

فضای کلاس پیچیده است.
وی ادامه داد: معلم نیز بلافاصله مدیر مدرسه را باخبر می کند و 
مدیر مدرسه علی رغم اینکه شخصاً بویی در کلاس احساس نکرد، 
برای امنیت بیشــتر دانش آموزان، آن ها را به فضای باز در حیاط 

مدرسه هدایت کرد.
وی افزود: پس از آن نیز این موضوع به مسئولان اطلاع داده شد 
و دانش آموزان به مراکز بیمارستانی سطح شهر منتقل شدند تا 

بررسی ها و آزمایشات لازم روی آن ها انجام شود.
مدیرکل آموزش و پرورش خراســان شــمالی تعداد این دانش 
آموزان را ۲۶ نفر اعلام کرد و گفت: تعدادی از دانش آموزان علائم 
مختصری از حال نامساعد داشتند اما اینکه این قضیه حتماً مربوط 

به مسمومیت باشد هنوز محرز نیست.
اکبری تاکید کرد: به گفته پزشکان، ممکن است علائم نشان داده 
شده در تعدادی از دانش آموزان به دلیل استرس و ترس ناشی از 
این موضوع باشد اما نتیجه قطعی آن پس از انجام آزمایشات توسط 

پزشکان در بیمارستان های بجنورد، مشخص و اعلام می شود.

مردم خراســان شمالی برای خرید نان 
در حالی با صف های طولانی گریبان گیر 
هســتند که ایجاد مجتمع های نانوایی 
بعنوان راهکاری از ســوی استانداری 
پیشنهاد شــده که تاکنون از این طرح 

استقبال نشده است.
آمــار می گوید که »نــان، قوت اصلی 
و مهم در ســبد غذایــی خانواده های 
خراسان شمالی است«، چرا که میانگین 
مصرف آرد و نان در استان ۲ کیلوگرم 
بیش از میانگین کشوری و اکنون سرانه 
مصرف آرد در استان ۹.۵ کیلوگرم و در 

کشور ۷.۵ کیلوگرم است.
این استان دارای هزار و ۳۳۰ نانوایی و 
در این ســرانه هم از میانگین کشوری 
بالاتر است با وجود تعداد بالای نانوایی 
ها و نیز سرانه بالای مصرف آرد، شاهد 

صف طولانی برای خرید نان هستیم.
مشاهده صف های طویل در نانوایی های 
سطح شهرهای خراسان شمالی موجب 
شد تا مســولان به فکر چاره جویی و 
یافتن راه حلی برای این مشکل باشند 
که احداث مجتمع هــای نان یکی از 
راهکارهای پیشنهادی است که توسط 
استانداری خراســان شمالی پیشنهاد 
شــده اســت ولی تاکنون از این طرح 
استقبالی از سمت نانوایی ها انجام نشده 

است.
بر پایــه آمارهــا و اظهارات رســمی 
مسوولان اســتان؛ نان های تولیدی در 
نانوایی های خراســان شــمالی از نوع 
سنتی است که زمان پخت بیشتری نیاز 
دارد و علاوه بر مصرف سوخت با زمان 
بیشتری نیز به دست مشتری می رسد 
و این عمده ترین علت صف های طویل 

نانوایی ها در استان است.
از طرفی نانوایی ها بــر این باورند که 
پایین بودن نرخ نان ســبب شــده تا 
ایــن محصول جایگزین خــوراک دام 
در دامداری ها شــود و همچنین کافی 
نبودن ســهمیه آرد روستاها و مراجعه 
آنها به بجنورد برای خرید نان از دیگر 
دلایل صــف های طولانی نانوایی های 

خراسان شمالی است.
ایجاد مجتمع تولید نان یکی از راه حل 
های ارایه شده برای کوتاه شدن صفوف 
نانوایی ها اســت و بدیــن صورت که 
نانوایی ها بیش از یک نوع نان را تولید و 
به مردم عرضه کنند و مسوولان استان 
نیز برای کمک و مســاعدت به نانوایان 
وعده تســهیلات کم بهره، تامین آرد 
مورد نیاز و تسهیل مجوز های بهداشتی 
را داده انــد ولی تاکنــون هیچ یک از 
نانوایان سطح شهر از درخواست ایجاد 

مجتمع نان استقبال نکرده اند.
دستمزد پایین

برای بررسی این موضوع به تعدادی از 
نانوایی های بجنورد ســری می زنیم و 
درباره عدم تمایل به تاســیس مجتمع 
های تولید نان جویا می شویم در ابتدا با 
شاطری در یک نانوایی سنگکی در زیر 
پل خوشی بجنورد گفت و گو می کنیم 
که معتقد است؛ دستمزد پایین شاطر 
عامل اصلی این استقبال کم محسوب 

می شود.
تقی رحمانی می گوید: دستمزد پایین 
با کار سخت و طاقت فرسا در این حرفه 
باعث عدم علاقه افراد در اشــتغال به 

شغل نانوایی می شود.

این شــاطر نانوایی می افزاید: ماحصل 
این شــرایط موجب کمبود نیروی کار 
ماهر در نانوایی های خراســان شمالی 
شــده اســت و کارگران ایــن صنف 
خواهان افزایش دســتمزد هســتند، 
بنابراین بازنسشتگی نیروی ماهر و عدم 
جایگزینی افراد کارآزموده با تولید نان 

مرغوب رابطه مستقیمی دارد.
رحمانی می افزاید: بر اســاس آمار ۴۴ 
درصد از جمعیت خراســان شمالی در 
روستاها ســکونت دارند و در برخی از 
فصل های ســال به ویژه فصل کشت 
و کار و برداشــت محصول، تقاضا برای 
نان بیشتر می شود و روستاییان برای 
تامین نان به نانوایی های شهر مراجعه 
می کنند و این امر ســبب ایجاد صف 

های طولانی می شود.
وی ادامه می دهد: نانوایی های خراسان 
شمالی در فصل پاییز شلوغ ترین روزها 
را ســپری می کنند چــرا که تجمع 
نیروهای کارگری در برخی از شهرستان 

ها به طور مثال در شهرستان فاروج در 
فصل براشــت زعفران، نیروی کارگری 
زیــاد منجر به افزایش مصــرف نان و 

شلوغی نانوایی ها می شود.
پایین بودن نرخ نان

نانوایی بربری دیگــر در نبش خیابان 
فردوسی و مدرس، پایین بودن نرخ نان 
را عدم استقبال نانوایی ها از این طرح 
می داند و می گوید: پایین بودن قیمت 
نــان در مقابل هزینه های بالای تولید 
باعث افزایش بار مالی به نانوا می شود 
که منجر به تعدیل نیرو و روی آوردن 
نانواها در به کارگیری افراد خانواده خود 

برای اشتغال در نانوایی شود.
حسن غلامی که به همراه همسرش در 
این نانوایی مشغول به فعالیت است می 
گویــد: درآمد کم نانوایی در بجنورد به 
دلیل پایین بودن قیمت نان در استان 
پاسخگوی هزینه های تاسیس مجتمع 
نان نیســت و قیمت پاییــن نان، این 
فــرآورده مهم را نزد مــردم کم ارزش 

کرده است.
وی با اشــاره به قیمت بالای تجهیزات 
مورد نیــاز نانوایی ها می افزاید: قیمت 
این تجهیزات در چند سال اخیر بسیار 
افزایش یافته است در حالی که کیفیت 
آنها اصلا قابل قبول نیست، ضمن اینکه 
تعمیرات این دستگاه ها نیز در استان 
مقدور نیست و برای تعمیر باید از استان 
های دیگر درخواست کرد تا تعمیرکار 
به همراه قطعه جایگزین با هزینه بسیار 

بالا تامین شود.
این شــاطر نانوایی اضافه می کند: نرخ 
نــان در مقابــل افزایــش هزینه های 
جانبی تولیــد نان نظیر افزایش قیمت 
نمک، خمیرمایه، کنجد، بیمه کارگران، 
کرایه محل، بسیار پایین است که با این 
شرایط دریافت تســهیلات و پرداخت 
اقساط برای احداث مجتمع های نان به 

صرفه نیست.
بر اساس آمار اتحادیه نانوایان بجنورد 
قیمت نان در خراســان شمالی از ۲۹ 

تیرماه سال گذشــته تاکنون افزایش 
نیافته اســت؛ بر این اســاس نرخ نان 
بربری تنوری یا سنتی در مرکز خراسان 
شــمالی با وزن چانه ۴۰۰ گرم؛ 8۷۰ 
تومان، بربری سنتی 8۷۰ تومان، تنوری 

خراسانی 8۷۰ تومان است.
همچنین قیمت نان یارانه ای سنگک 
یارانه ای با وزن چانه ۴۰۰ گرم؛ هزار و 
۱۰۰ تومان، نان لواش با وزن چانه ۲۰۰ 
گرم؛ ۴۲۰ تومان، تنوری اســفراینی با 
وزن چانه ۳۴۰ گرم؛ ۷۵۰ تومان است.

نرخ نان یارانه ای بربری ماشینی با وزن 
چانــه ۴۵۰ گرم؛ هــزار و ۱۵۰ تومان، 
بربری ســنتی ۴۵۰ گرم؛ هزار و ۱۷۰ 
تومان، نان ســنگک ۴۰۰ گرم؛ هزار و 
۶۰۰ تومــان، تنوری اســفراینی ۳۴۰ 
گرم؛ هزار تومان و نازک پزی ماشینی با 

وزن چانه ۳۳۰ گرم؛ هزار تومان است.
پرداخت تسهیلات برای احداث مجتمع نان

مدیرکل دفتر امور اقتصادی استانداری 
خراســان شــمالی در ادامه بر احداث 

مجتمع های نان در استان تاکید کرد 
و آن را راهکاری برای کاهش صف های 

طولانی نان دانست.
محمد بدری می گوید: زیرساخت های 
ایجاد مجتمع نان یارانه ای در این استان 
با ارائه تســهیلات ارزان قیمت فراهم 
است و از نانوایی هایی که نان یارانه ای 
پخت می کنند تقاضا می شود با اضافه 
کردن تنور به عرضه نان تنوع بخشند و 
ایجاد مجتمع های نان میزان پخت را 

افزایش می دهد.
وی می افزاید: در این خصوص از صنف 
نانوایی حمایت ویژه می شــود و علاوه 
بر پرداخت تسهیلات، روند ارایه مجوز 
های دریافتی از ســوی ســازمان های 

مربوطه نیز آسان سازی می شود.
این مسوول درباره فروش خارج از شبکه 
آرد و نان در استان می افزاید: با توجه به 
آخرین آمار از سامانه هوشمند، عملکرد 
بیش از ۹8 درصد نانوایی های استان در 
این خصوص صحت دارد و تنها حدود 
۱.۶۴ درصــد انحراف در تبدیل آرد به 

نان وجود داشته است.
مدیرکل دفتر امور اقتصادی استانداری 
خراســان شــمالی اضافه می کند: با 
توجه به اجرای طرح هوشــمند سازی 
یارانه آرد و نان و با ایجاد نانوایی های 
کشیک در شهرستان ها تا حدی این 
شرایط کنترل شده اســت و با توجه 
به اینکــه نزدیک به 8۰ درصد نانوایی 
های استان نان بربری پخت می کنند 
و فرآوری این نان نیز زمانبر اســت به 
طوری که تولید حدود ۱۶۰ قرص نان 
بربری، نزدیک به یک ساعت زمان می 
بــرد بنابراین با تغییر نوع پخت نان به 
لواش و ماشینی دوار که سرعت تولید 
بیشتری دارند صف ها به صورت فنی 

کاهش می یابد.
وی در ادامه می افزاید: همچنین برای 
کنترل این شرایط ۲۲۰ تنُ آرد اضافه 
به ۱۱۷ نانوایی کشیک اختصاص داده 

شد تا ساعت پخت را افزایش دهند.
بدری افزایش قیمت نان را غیرممکن 
دانســت و می گوید: با توجه به اجرای 
افزایش  طرح هوشمند ســازی بدون 
قیمت آرد، دولت تا ۳۰ درصد عملکرد 
کارتخوان های هوشــمند را به حساب 
نانوایــان بابــت جبــران هزینه های 
دستمزد و خمیر مایه و سایر هزینه ها 

پرداخت می کند.

نان های تولیدی در نانوایی های خراسان شمالی از نوع سنتی است 
که زمان پخت بیشتری نیاز دارد و علاوه بر مصرف سوخت با زمان 

 بیشتری نیز به دست مشتری می رسد و این عمده ترین علت 
صف های طویل نانوایی ها در استان است

,,

بزرگ ترین پایگاه  امداد و نجات کشور در نیشابور احداث می شود
رئیس جمعیت هلال احمر کشور گفت: 
یکی از بزرگ ترین پایگاه های امداد و نجات 
کشــور در جاده باغرود نیشــابور احداث 
می شود.  به گزارش جمعیت هلال احمر 
خراسان رضوی، پیرحسین کولیوند در سفر 
به نیشابور اظهارداشت: امروز بعد از توفیق 

ادای احترام به ســاحت مقدس شهدای 
گمنام نیشابور. از شرکت بزرگ کشت و 
صنعت هلال واقع در این شهرستان بازدید 
کردیم. وی افزود: این شــرکت متشکل 
از چند هــزار هکتار زمین کشــاورزی و 
همچنین یک واحــد دامداری صنعتی با 

حدود چهار هزار راس دام ســنگین است 
که مقرر شد در مورد درخواست مسئولان 
ارشد نیشــابور مبنی بر اختصاص چند 
درصد از درآمد این شرکت به شهرستان. 
با هیئت امنای هلال احمر کشور رایزنی و 

تصمیم گیری کنیم.

ان
اس

خر

در خراسان شمالی بررسی شدخـــبر
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511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک نیشابور

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضــوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئیــن نامه قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای 
و   ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۵۰۱۳۲۹۶ و   ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۵۰۱۳۲۰8 و   ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۵۰۱۳۲۰۱ و   ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۵۰۱۳۱۹۹ شــماره   
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۵۰۱۴۶۱۶   هیات اول  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک نیشــابور  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی شــرکت آب و فاضلاب نیشــابور به شناسه ملی ۱۰8۶۰۴۳۹۲۹۹ در ششدانگ یکباب 
ســاختمان به مســاحت ۹۱۱/۲۲ مترمربع پلاک شماره ۴۷ اصلی واقع در بخش ۵ حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالکین مشاع پلاک مذکور و 
ششــدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۴۳۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۱ اصلی واقع در بخش ۱۲ حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالکین مشاع 
پلاک مذکور و ششــدانگ یکباب ســاختمان به مســاحت 8۲۵/۹۹ مترمربع پلاک شــماره ۶۰ فرعی از ۱8 اصلی واقع در بخش ۱۲ حوزه ثبت ملک 
نیشابور خریداری از پرویز دهنوی و ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۵۳۷/۹۴ مترمربع پلاک شماره ۴۷ اصلی واقع در بخش ۵ حوزه ثبت ملک 
نیشــابور خریداری از مالکین مشاع پلاک مذکور و ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۳۷۰/۴۲ مترمربع پلاک شماره ۵۶ فرعی از ۱۵ اصلی واقع 
در بخش ۵ حوزه ثب ملک نیشــابور خریداری از مالکین مشــاع پلاک مذکور محرز گردیده اســت. م الف ۱۶۶۱  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود  در صورتی که اشخاص نسبت صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صو.رتی انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۲/۱۴ /۱۴۰۱ تاریخ انتشار نوبت دوم  : ۲8/ ۱۴۰۱/۱۲   
سید ابوالفضل حسینی -رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

آنچه باید درباره مصاف کلاسیک پرسپولیس و تراکتور بدانیم

پرسپولیس و تراکتور در بهترین شرایط 
خود در تبریز به مصاف هم می روند و 
باید چشم انتظار یک دیدار تاکتیکی و 

تهاجمی از سوی دو تیم نشست.
به گزارش ایسنا، هفته بیست و دوم لیگ 
برتر فوتبال ایران امروز آغاز می شود و 
حساس ترین  پرســپولیس  و  تراکتور 
دیدار این هفته از مســابقات را برگزار 
خواهند کرد که می توان گفت یکی از 
فنی ترین دیدارهای دو تیم در سالیان 
اخیر است. تیم های دوم و پنجم جدول 
رده بنــدی لیگ برتر، ایــن دیدار را به 
علت محکومیت انضباطی تراکتورسازان 
بدون حضور تماشاگر برگزار می کنند و 
این مساله تنها نقطه تاریک این دیدار 

است.
این دیدار که امروز از ســاعت ۱۶ در 
ورزشگاه شهید سلیمانی )بنیان دیزل 
سابق( آغاز خواهد شد، برای تیم های 
بالانشین از جمله استقلال و سپاهان 
اهمیت دوچندان دارد و شــاید هر دو 
تیم، توقف پرسپولیس را ترجیح دهند.

به بهانه این دیدار مهم، به مرور برخی 
از نکات این بازی می پردازیم:

رضا اسدی، آقای گل کنونی لیگ برتر 
ایران بــا 8 گل زده، به عنوان بازیکن 

مازاد از پرســپولیس به تراکتور ملحق 
شــد و با تغییر پست از هافبک دفاعی 
به مهاجم، عملکرد کم نظیری از خود 

به جای گذاشته است.
دو تیم در حالی پای به زمین مسابقه 
می گذارند که در آخرین دیدارهای خود 
توانستند دو تیم نفت مسجدسلیمان و 
صنعت نفت آبادان را با حساب ۳-۱ و 

۳-۰ شکست دهند.
خمز و گل محمدی دومین و سومین مربی 

موفق لیگ ۲۲
هر دو مربی در فصل جاری از بهترین 
مربیــان لیگ برتــر ایــران بوده اند و 
میانگین ۲ امتیاز را در هر بازی به ثبت 
رسانده اند. گل محمدی در ۲۱ بازی به 
طور میانگین ۲ و خمز در ۱۰ بازی به 
طور میانگین ۲.۱ امتیاز کسب کرده اند.

تراکتور در شــش بازی اخیر خود در 
این فصل شکست نخورده و در بهترین 
شــرایط خود در طــول فصل جاری 

پذیرای پرسپولیس است.
بازی رفت دو تیم در ورزشــگاه آزادی 
برگزار شد که تراکتور با هدایت قربان 
بردیــف موفق به برتــری یک بر صفر 
برابر پرسپولیس شد و اولین شکست 
سرخپوشان را به این تیم تحمیل کرد.

برتری تراکتور در بازی رفت مقابل پرسپولیس 
و استقلال

تراکتور تنها تیمی اســت که توانسته 
اســتقلال و پرســپولیس را در ایــن 
فصل شکســت دهد. تراکتورسازان در 
دور رفت، پرســپولیس را در تهران و 
اســتقلال را در تبریز با شکست بدرقه 

کردند.
آخرین بازی پرسپولیس و تراکتور در 
لیگ بیســت و یکم با حواشی زیادی 
در ورزشــگاه یادگار امام همراه بود و 
تماشــاگران تراکتور با پرتاب سنگ و 
اشیا به داخل زمین باعث توقف مسابقه 
و در نهایت شکست ۳ بر صفر با حکم 

کمیته انضباطی برای تیمشان شدند.
دو تیم در مجموع ۵۲ بار به مصاف هم 
رفته اند که ۲۵ برد برای پرسپولیس و 
۱۱ برد برای تراکتور ثبت شــده و ۱۶ 

بازی هم به تساوی ختم شده است.
پرسپولیس در دو حضور قبلی خود در 
تبریز به پیروزی دست یافته و تا قبل از 
فصل جاری در پنج بازی اخیر خود به 

پیروزی رسیده است.
هشت بازی اخیر این دو تیم با تساوی 
تمام نشده و یک تیم توانسته سه امتیاز 

دیدار را به دست آورد

بازیکنان مشترک پرسپولیس و تراکتور
امیــد عالیشــاه و ســروش رفیعی از 
پرسپولیس و محمد عباس زاده و رضا 
اسدی از تراکتور تجربه بازی در هر دو 
تیم را دارند. یحیی گل محمدی هم در 
برهه کوتاهی هدایت تراکتور را بر عهده 

داشته است.
پرگل ترین بازی پرسپولیس و تراکتور 
در لیگ برتر مربوط به سال ۹۱ است 
که تراکتور با حســاب ۴ بر ۱ در تبریز 

توانست پرسپولیس را شکست دهد.
پیوس بهترین گلزن تراکتور - پرسپولیس

فرشــاد پیوس با ۹ گل زده به تراکتور 
بهترین بازیکــن در مصاف های رو در 

روی دو تیم است.
پیوس در سال ۷۰ و در چارچوب لیگ 
آزادگان در جریــان برتــری ۴ بر یک 
پرسپولیس مقابل تراکتور، پوکر کرد و 

هر چهار گل را به ثمر رساند.
پنــچ برد متوالی مقابل پرســپولیس، 
رکورد دســت نیافتنی تراکتور مقابل 
پرســپولیس اســت. تراکتــور از ۱8 
آذر ســال ۱۳8۹ تا ۲۰ اردیبهشــت 
ســال ۱۳۹۲ در ۵ بازی متوالی برابر 
پرســپولیس بازی را با بــرد به پایان 

رساند.

وزیر ورزش از بیمارستان مرخص شد
حمید سجادی پس از چند روز بستری شدن 
از بیمارستان مرخص شد.به گزارش ایسنا و 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت ورزش، 
رییس بیمارستان محل معالجه وزیر ورزش و 
جوانان از ترخیص دکتر سید حمید سجادی 
خبر داد.دکتر حسین صمدی نیا از ترخیص 

وزیر ورزش و جوانان با »حال عمومی خوب« 
از بیمارستان خبر داد.به گزارش ایسنا، بالگرد 
حامل وزیر ورزش عصر ۴ اســفند گذشته 
هنگام فرود در مجموعه ورزشی شهرستان 
بافت کرمان در سفرهای استانی سقوط کرد 
و برخی سرنشینان آن زخمی شدند که به 

مراکز درمانی انتقال یافتند. حمید سجادی 
در نتیجه سانحه بالگرد دچار خونریزی مغزی 
شد و اسماعیل احمدی مشاور وزیر مدیر کل 
حــوزه وزارتی وزارت ورزش و جوانان نیز که 
در بالگرد حامل وزیر ورزش حضور داشت، در 

این سانحه جان باخت.

نیمه نهایی لیگ والیبال با چاشنی فحاشی و درگیری
در سوگ اخلاق!

در پایان اولین دیدار از دور برگشــت مرحله نیمه نهایی لیگ برتر 
والیبال صحنه هایی رقم خورد که به دور از اخلاق و ورزش قهرمانی 

بود. 
به گزارش ایسنا، دور برگشت مرحله نیمه نهایی لیگ برتر والیبال 
جمعه، دهم اســفند برگزار شــد و تیم های لبنیات هراز آمل و 

شهداب یزد به فینال صعود کردند. 
دیدار لبنیات هراز آمل و پیکان تهران که از ساعت ۱۵ روز گذشته 
برگزار شد از آغاز همراه با حاشیه بود؛ از شعارهای هواداران دو تیم 

روی سکوها تا اعتراضاتی که گاه و بیگاه به داوری می شد. 
در این دیدار صحنه هایی رقم خورد که به دور از اخلاق بود و جای 
تاسف داشت در حالی که والیبال به عنوان ورزشی پرطرفدار باید 
مصداقی درست برای رفتار قهرمانی و پهلوانی باشد اما این اتفاق 
رقم نخورد و درگیری ها نشــان داد که تا حرفه ای شــدن و فهم 

جایگاه فرهنگی ورزش فاصله داریم.
در پایان دیدار این دو تیم که با پیروزی ســه بر یک آمل به پایان 
رسید بین هواداران آمل و بازیکنان پیکان و بین هواداران تیم ها با 
هم درگیری رخ داد. محمدرضا حضرت پور که سال هاست پیراهن 
تیم ملی را بر تن دارد به ســمت تماشاگران هراز دوید و تعدادی 
از آنها را کتک زد. بازیکنان دو تیم هم صحنه های زننده ای را رقم 

زدنــد. البته در این میان تعدادی هــم در تلاش برای آرام کردن 
فضا بودند. 

واکنــش حضرت پور به عنوان یک ملی پوش والیبال در پایان این 
مسابقه اصلا مناسب نبود و باید از سوی فدراسیون والیبال و کمیته 
انضباطی با برخورد جدی و قاطعانه روبرو شود. نه تنها این بازیکنان 
و سایر بازیکنان تیم ها نیز که باعث متشنج شدن فضا و درگیری 

شدند باید با برخورد جدی مواجه شوند اما سکوها چه؟ 
اتفاقی که روی ســکوها رخ می داد نشــان از فرهنگ نادرســت 
هواداری در ایران دارد. گویا هواداری یعنی فحش و ناسزا گفتن به 
تیم حریف، صدا زدن بازیکنان مقابل با اسامی و القاب ناشایست و 

درگیری با هم به بهانه تعصب به تیم خود! 
تماشــاگران دو تیم روز گذشته از ابتدای مسابقه رفتار نامناسبی 
داشتند و شعارهای زشت و زننده ای علیه تیم های مقابل سر دادند؛ 
موضوعی که با هیچ واکنشــی از سوی ناظران فدراسیون مواجه 
نشد و همین شرایط تا آخر بازی ادامه پیدا کرد. حتی در دقایقی 
از بازی با هم درگیر شدند و اگر دخالت نیروهای انتظامی مستقر 
بین سکوها نبود معلوم نبود که چه اتفاقاتی در این بازی می افتد.

در طول فصــل اعتراضات به داوری را به نبــود ویدئوچک ربط 
می دادنــد اما در این دیدار کــه ویدئوچک بود چرا باید این همه 
اعتراض و درگیری از ســوی تیم های باتجربه و باســابقه لیگ و 
همچنین مربیان و بازیکنان شناخته شده والیبال ایران اتفاق بیفتد؟ 
درست است که مسابقه از حساسیت بالایی برخوردار است اما چه 
توجیهی وجود دارد که برای تخلیه احساسات خود و حتی اعتراض 
از الفاظ ناشایســت استفاده شود و رفتاری سر بزند که سکوها را 

بیش از پیش ملتهب کند و کار را به جنجال بکشاند؟ 
برای بازیکنان و والیبالی که داعیه قدرت  آســیا و جهان بودن را 
دارند چگونه چنین اتفاقاتی قابل قبول اســت؟ کســانی که باید 
الگوی جوانان باشــند خود زمین والیبال را به چاله میدان تبدیل 
کرده بودند. کودکانی که در ســالن حاضر بودند و برای تماشای 
والیبال و شاید ساختن رویای بازیکنی خود روی سکوها نشسته 
بودند چگونه می توانند از این تصاویر لذت ببرند و الگوبرداری کنند؟ 
فدراسیون والیبال باید این موضوع را با حساسیت زیادی پیگیری 
کند و با عاملان این اتفاقات برخورد کند. چرا باید فحاشی از سوی 
تماشاگران به امری عادی تبدیل شود و باشگاه ها بخاطر آن محروم 
نشــوند. علاوه بر این فدراسیون و باشــگاه ها باید تدابیری برای 
مدیریت صحیح تماشاگران اتخاذ کنند. ویدئوچک که نتوانست 
اعتراضات را کم کند شــاید برخوردهای جدی فدراســیون و به 
موازات آن گام های فرهنگی برای اشاعه رفتار درست بتواند گره ای 

از این کلاف باز کند. 

فوتبال جهان



8
یک شنبه 14 اسفند 1401/   سال سوم  /   شماره 1441

Vol.3.No.1441/ March 5.2023

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com روز

ی ام
وال

رح
د

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی خراسان رضوی و شمالی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : حسین رفیعی 

روابط عمومی وامور مشترکین:  091۵2۵۶0091
سازمان آگهی ها:  0۵1-38929823

نشانی: بولوار دانش آموز -  دانش آموز30-پلاک 4   
تلفن:38929824- 3892982۵                                                                                                           

نمابر:  389234۵2 - 0۵1 سامانه پیام کوتاه: 100080888
دفتر خراسان شمالی: 0۵8322۵9018

 مطالب درج شده در روزنامه الزاما به 
معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

 روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و 
مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.

Sobh_Emrooz

Sobh_Emrooz
درگاه پرداخت امن

فضا در  ماه  غبار  پاشیدن  با  جوی  تغییرات  با  مبارزه 
به گفته  پژوهشگران، مطالعه  جدید برای 
قرار دادن سپری از غبار ماه در مقابل زمین 
می تواند به مبارزه با تغییرات جوی کمک 
کند.  به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، 
ستاره شناسان در حال بررسی راه حل هایی 
بــرای کاهش تغییــرات آب و هوایی به 
عنــوان یکی از بزرگ تریــن چالش های 
بشریت هستند و به استفاده از برخی ذرات 
کوچک غبار پرداخته اند. در پژوهش های 
اخیر، استخراج و جمع آوری گرد و غبار از 
ســطح ماه و قرار دادن آن در فضای بین 
زمین و خورشید پیشنهاد شده است. این 
ابرهای گرد و غبار پیش از آن که توسط 
بادهای خورشــیدی و فشار تشعشع ها 
پراکنده شوند، به مدت چند روز سیاره ما 
را می پوشانند. پژوهشگران می گویند که 
در عرض یک سال، چنین سپرهای گرد 
و غباری می توانند نور خورشید منتهی به 
زمین را تا ۱.8 درصد کاهش دهند که در 
محدوده مورد نیاز برای کاهش ســرعت 
افزایش دمای ســیاره ما اســت. به گفته 
پژوهشگران، ایجاد چنین سایه ای به ۲۲ 
میلیارد پوند )۱۰ میلیارد کیلوگرم( گرد و 
غبار در سال نیاز دارد که تقریبا ۱۰۰ برابر 
بیشتر از جرمی است که انسان تا به امروز 

به فضا فرستاده است.
چند پرتاب مورد نیاز است؟ 

بنجامین بروملی ، اخترفیزیکدان دانشگاه 
یوتــا و نویســنده اصلی ایــن پژوهش 

می گویــد: از روی زمین، به حدود ۷۰۰ 
برابر پرتاب بیشتر نسبت به آنچه تاکنون 
انجام داده ایم، نیاز اســت؛ اما از روی ماه، 
یک پرتابگر الکترومغناطیســی در نظر 
داریم که مشخصات آن هنوز تعین نشده 

است.
باید اشاره کرد که این راه حل پیشنهادی 
 ،۲۰۱۲ ســال  در  نیســت.  جدیــد 
ستاره شناســان این ایده بلندپروازانه را 
مطرح کردند که بزرگ ترین ســیارک 
نزدیــک بــه زمیــن یعنــی »۱۰۳۶ 
Ganymed« بــا عرض ۲۲ مایل )۳۵ 
کیلومتر( را بین خورشــید و زمین هل 
دهند تــا هم ابری از غباری ایجاد کنند 
و هــم آن را با گرانش در جای خود نگه 
دارند. پژوهشگران استدلال می کنند که 
در ایــن راه حل جدیــد از گرد و غباری 

استفاده می شود که به سادگی در سطح 
ماه یافت می شود، بنابراین در مقایسه با 
روش های قبلی ساده تر، ارزان تر و موثرتر 
خواهد بود. آن ها اندازه، شکل و ترکیب 
ذرات مختلف مانند گــرد و غبار زغال 
سنگ، شیشه متخلخل، نمک دریا و غبار 
ماه را تجزیه و تحلیل کردند. همچنین 
اثربخشی پرتاب غبار از یک سکو در فضا 

و از سطح ماه بررسی شد.
همچنین با استفاده از شبیه سازی های 
رایانه ای، پژوهشگران به بررسی دوام یک 
ذره غبار پس از رسیدن به نقطه لاگرانژ 
۱ که نقطه ای پایدار بین زمین و خورشید 
است و در فاصله ۱.۵ کیلومتری از ما قرار 
دارد، پرداختند. برای مثال، پژوهشگران 
در کار مدلسازی خود، یک ذره آزمایشی 
را از قطب شمالی ماه به مداری نزدیک 

به  لاگرانژ ۱ پرتاب کردند و متوجه شدند 
که این ذره که با ســرعت ۱.۷ مایل در 
ثانیه )۲.8 کیلومتر در ثانیه( پرتاب شد، 
در مجموع پنج روز را در مقابل خورشید 

سپری کرد و سپس پراکنده شد.
پژوهشــگران به این نتیجه رسیدند که 
پرتاب غبار ماه با سرعتی در حدود سه تا 
پنج کیلومتر در ثانیه به سمت لاگرانژ۱، 
امیدوارکننده ترین راهبرد خواهد بود و 
زمین را به مدت یک هفته در سایه قرار 
می دهد.  تخمین زده می شود که برای 
انجام چنین کاری، انرژی معادل ۲۵۰۰ 
 )Saturn V( ۵ پرتاب موشک ســترن

مورد نیاز است.
بروملــی در بیانیه ای متفــاوت گفت: 
پژوهشگران می گویند پژوهش آنها تنها 
تاثیر بالقوه این رویکرد را ارزیابی می کند 
و می تواند گزینه ای برای رســیدگی به 
تغییرات آب و هوایی باشــد در صورتی 
باشد که آنچه ما نیاز داریم، زمان بیشتر 
قانونی  است. چالش های لجســتیکی، 
و فناورانه اجرای چنیــن کاری در این 

مطالعه مورد بررسی قرار نگرفته است.
به عنوان مثال، یکی از نکات مهم و نامعلوم، 
تاثیر قــرار دادن مکرر مقادیر عظیمی از 
غبــار در مدارهای  لاگرانژ ۱ یا نزدیک به 
آن است که محل رصدخانه خورشیدی و 
هلیوسفر ناسا و همچنین رصدخانه آب و 

هوای اعماق فضایی است.

فناوری
یکی از بزرگ ترین گروه های رسانه ای اروپا به روزنامه نگاران هشدار 
داده است که هوش مصنوعی می تواند مشاغل آنها را تصاحب کند و 

نکاتی برای جلوگیری از این اتفاق ارائه داده است.
به گزارش ایسنا و به نقل از سی ان ان، ماتیاس دوپفنر صاحب پایگاه 
خبری اینسایدر  و پلیتیکو به روزنامه نگاران هشدار می دهد که هوش 
مصنوعی )AI(، تهدیدی جدی برای تصاحب شغل آن ها محسوب 
می شود. مدیر اجرایی اکسل اشــپرینگر، غول رسانه ای آلمانی که 
مالک اینسایدر، پولیتیکو و روزنامه آلمانی بیلد است، در یادداشتی 
به کارمندان خود نوشت: هوش 
مصنوعی این قابلیــت را دارد 
را  مســتقل  روزنامه نگاری  که 
بهبود بخشد یا به سادگی آن را 

تصاحب کند.
تنها کسانی زنده خواهند ماند 
که بهترین محتوای انحصاری را 

تولید کنند
در این یادداشت که با سی ان ان 
به اشتراک گذاشته شده است، دوپفنر پیش بینی می کند که هوش 
مصنوعــی به زودی می تواند اطلاعات را بســیار بهتر از انســان ها 
جمــع آوری کند و از اتاق های خبر می خواهد تمرکز بیشــتری بر 
تفســیر، اخبار انحصاری و پژوهشی داشته باشند؛ کاری که توسط 
ماشین ها قابل انجام نیست. دوپفنر در این یادداشت تأکید کرد: نیاز 
بــه خبرنگاران برای درک انگیزه های واقعی همچنان وجود دارد. به 
طــور خلاصه، ایجاد محتوای انحصاری و جذاب، غیرقابل جایگزین 
باقی مانده اســت و از این به بعد برای موفقیت ناشران )و رسانه ها(، 
حیاتی تر خواهد بود. تنها کســانی زنــده خواهند ماند که بهترین 

محتوای انحصاری را تولید کنند.
مسابقه هوش مصنوعی

هشــدارهای دوپفنر، ســه ماه پس از قابل دســترس شدن هوش 
مصنوعی ChatGPT توسط شرکت Open AI اعلام می شود.

چت  جی پی تی )ChatGPT( یک ربات گفتگوی مبتنی بر هوش 
مصنوعی است که قادر به ارائه پاسخ های طولانی و متفکرانه به سوال ها 
بوده و می تواند مقاله بنویسد. محبوبیت آنی آن، رقابتی را در میان 
شرکت های فناوری برای عرضه محصولات هوش مصنوعی به بازار به 
راه انداخته است. این ربات گفتگوی مبتنی بر هوش مصنوعی چنان 
محبوب شده است که بزرگ ترین بانک در ایالات متحده، استفاده از 
آن را در بین کارمندانش محدود کرده است. مدرسه های دولتی در 
شهر نیویورک نیز این ربات را به دلیل نگرانی استفاده دانش آموزان 
از آن برای تقلب در تکالیف درســی، ممنوع کرده اند. دوپفنر تأکید 
می کند که اکسل اشپرینگر قصد دارد به یک ناشر کاملا دیجیتال 

تبدیل شود.

قرار است ساخت نخستین جزیره انرژی جهان در ۲۰۲۴ میلادی آغاز 
شود. این پروژه شامل یک سیستم انتقال انرژی به خشکی است که 

برق را به بلژیک و دیگر کشورهای اروپایی منتقل می کند.
به گزارش آف شور، کنسرسیوم بلژیکی TM EDISON از جمله 
شرکت های DEME و Jan De Nule مناقصه ای برای ساخت 

بزرگترین جزیره انرژی جهان را برنده شدند.
ساخت زیربنای جزیره پرنسس الیزابت در اوایل ۲۰۲۴ میلادی آغاز 
شده و ۲.۵ ســال طول می کشد. پس از آن زیرساخت ولتاژ بالای 
مذکور می تواند فعالیت خود را 
آغاز کند. این زیرســاخت برای 
انتقــال برق از منطقــه انرژی 
بادی ســاحلی آینده بلژیک به 
خشــکی لازم است. همچنین 
ایــن جزیره نخســتین بلوک 
ســازنده یک شبکه توزیع برق 
ســاحلی یکپارچه اروپا است که مراکز و کشورهای مختلف را بهم 
متصل می کند. به عنوان مثال بلژیک تصمیم دارد اتصالات مشترکی 
با انگلیس و دانمارک بسازد. این امر سبب می شود کشور مذکور به 
انبوهی از انرژی تجدیدپذیر دسترسی داشته باشد که اتکای صنایع 
به ســوخت های فسیلی را در کوتاه مدت کاهش می دهد. شرکت 
الیا که اپراتور سیستم است طرح اولیه خود در این زمینه ارائه کرده 
است. مناقصه مربوط به این جزیره در ژانویه ۲۰۲۲ میلادی آغاز شد 
و الیا پیشنهاداتی از چند شرکت بلژیکی و خارجی دیگر دریافت کرد.

جزیره انرژی از صندوق بهبود از کووید اتحادیه اروپا بودجه دریافت 
کرده اســت. دولت بلژیک تصمیم گرفته حدود ۱۰۰ میلیون یورو 

بودجه به این پروژه اختصاص دهد.

هوش مصنوعی، شغل روزنامه نگاران را تهدید می کند

تا ۲۰۲۴؛ نخستین جزیره انرژی جهان برای انتقال برق 
به اروپا احداث می شود

شرایط ویژه اشتراک انبوه 

روزنامه صـبح امروز  
برای پیک موتوری ها،باربری ها و شرکت های خدماتی

با ما تماس بگیرید: 
0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6

با روش تله پورت؛ مکانیک کوانتوم از هیچ انرژی می سازد!
گروهــی از محققان بــا کمک علم 
مکانیــک کوانتومــی از هیچ انرژی 

تولید کرده اند.
به گزارش اینترستینگ انجیرینگ، 
دو آزمایش فیزیکی مختلف نشــان 
دادند این رویداد زمانی رخ می دهد 
که انــرژی با اســتفاده از روش دور 
نوردی)تلــه پورت( از خلا خارج می 
شــود. آزمایش های جدید براساس 
نظریه ماســاهیرو هوتا از دانشــگاه 
توکیو انجام شدند. این نظریه در سال 

۲۰۰8 میلادی مطرح شده بود.
نظریه هوتا در آن زمان توجهات کمی 
را به خود جلب کرد زیرا اســتخراج 
انرژی از خلا کوانتومی غیرواقعی به 
نظر می رسید اما آزمایش های جدید 
در حقیقت گام های نهایی در تغییر 
این مفهوم در جامعه علمی به حساب 

می آیند.
هرچند بســیاری از محققان نظریه 
هوتــا را رد کردند. امــا این فرضیه 
در حقیقت نشــان دهنده فرایندی 
نامحســوس تر از استخراج انرژی از 

هوا بود. براساس این نظریه با استفاده 
از ویژگی هــای مکانیک کوانتومی 
می توان انرژی را به محیطی منتقل 
کرد که در آن هیچگونه انرژی وجود 

نداشته است.
ست لوید یک فیزیکدان کوانتومی در 
انستیتو MIT در این باره می گوید: 
این تست نشان داد هنگام دور نوردی 

واقعا انرژی استخراج می شود.
نظریه هوتا براساس ایده دورنوردی 
بنا شده بود که طبق آن فیزیکدانان 

می توانند انرژی را از طریق نوسانات 
در میدان های کوانتومی از اطراف به 
خلاء بکشند و سپس از آن استفاده 

کنند.
پژوهش های هوتا درباره نظریه ای 
که در سال ۲۰۰8 بیان کرد، او را به 
این نتیجه رساند که انرژی منفی یک 
عمل مستقل نیست. سپس. او درباره 
خلا کوانتومی تحقیق کرد. براساس 
محاســبات وی خلا کوانتومی می 
تواند در میدان های کوانتومی نوسان 

کند. این امر در تئوری به معنای آن 
بود که انرژی می تواند بین دو منطقه 
مختلف حرکت کند یا تلپورت شود.

کانســپت دور نوردی تاکنون دو بار 
توســط محققان دانشــگاه واترلو و 
اســتونی بروک ارائه شده اند. هر دو 
گروه از محققان توانســتند انرژی را 
در مسافت های میکروسکوپی در دو 
دستگاه کوانتومی جداگانه تلپورت و 

نظریه هوتا را اثبات کنند.
محققان دانشــگاه واترلو براســاس 
نظریه هوتا متوجه شدند هنگامیکه 
انرژی در یک منطقــه مصرف می 
شــود، به یک خلاء انرژی در فضای 
متفاوت اجــازه می دهد بــه انرژی 

دسترسی پیدا کند.
نایلی رودریگز بریونز یکی از محققان 
این پــروژه که اکنون در دانشــگاه 
برکلی کالیفرنیا فعالیت می کند، در 
این باره مــی گوید: جالب بود که با 
تکنولوژی فعلی می توانیم فعالسازی 

انرژی را مشاهده کنیم.


